
II RIIGIKOGU 
3 istungjärk. P r o t o k o l l n r . 6 3 ( 2 ) . i,Ma. 

II Riigikogu koosolek 21. Weebruaril 
1924 a. kell 10 hõrn. 

Kokku on tulnud 79 Riigikogu liiget. 
Walitsuse looshis: siseminister K. Ein

bund, kaubandus-tööstusminister B. Rost
feld, kohtuminister R. Gabrel, töö-hoole-
kandeminister O. Amberg, põllutööminis
ter A. Kerem. 

P ä e w a k o r d : 

1. Seadus 10. oktoobri 1919 a. maasea
duse läbi wõõrandatud mõisadel olewate 
majade kohta, millel põllumajanduslikku 
otstarbet ei olnud — Riigikogu liigete 
W. Hasselblatt*!, C. Schillinga ja G. 
Kress'i ettepanek. 

2. Seadus maaseaduse § 1 märkus 1 
ptk. 2 täiendamise kohta — Riigikogu lii
gete W. Hasselblatta, C. Schillinga ja 
G. Kress'i ettepanek. 

3. Põlise tarwitamise ja eluaseme 
seadus — Eesti sotsiaaldemokraatliku töö
liste partei Riigikogu rühma ettepanek. 

4. Seadus wäikemaapidajate rendile
pingute pikendamise seaduse muutmise 
kohta — Eesti sotsiaaldemokraatliku töö
liste partei Riigikogu rühma ettepanek. 

5. Seadus weneaegsete riigi hoiukas
sade hoiusummade wäljamäksmise kohta 
— Riigikogu liigete M. Juhkam'i, Chr. 
Kaarna ja T. Kalbus'e ettepanek. 

6. Koosseisu kommisjoni ettepanek 
Riigikogu liigete P. Keerdo, f l Allik'u, W. 
Kangur'i, J. Toimp'i, A. Jansoni ja J. Ree-
sen'i wangistamise kohta. 

7. Rkl. A. Jõeäär'i küsimine põllutöö-
ministrile Sipa mõisa planeerimise kohta. 

8. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete P. Keerdo, J. Tomp'i ja 
J. Reesen'i arupärimise peale koosolekute 
seaduse ja walimiswabaduste rikkumise 
kohta politseiwõimude poolt. 

9. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete H. Heideman'i, W. Kan
gura ja P. Keerdo arupärimise peäle sõ
durite peksmise kohta 2. jalawäe rüge
mendis ja tagakiusamise kohta poliitilise 
meelsuse pärast Pärnu garnisonis. 

10. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete A. Tarnirfe, J. Uibopuu 

ja E. Webermann arupärimise peale 
Wene-Balti tehasele antud laenu asjus, 

11. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Eesti sotsiaaldemokraatliku tööliste partei 
Riigikogu rühma arupärimise peäle Leebi-
kusse majapidamise kooli asutamise asjus. 

12. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete 0 . Köster'i, R. Penno ja 
A. Kütfi arupärimise peale wõõrandatud 
maade eest tasumäksmise küsimuse 
kohta. 

13. Gustaw Tamm'e päralt olewast 
maaomandusest 800,4 ruutsülla eralda
mise seaduseelnõu — üldkornrnisjoni ette
panek. 

Üldkornrnisjoni aruandja rkl. A. Jõeäär. 

Koosolekut juhatab abiesimees K. 
Wirma. 

Sekretääri kohal abisekretäär O. Kös
ter, pärast sekretäär T. Kalbus. 

Koosolek algab kell 10.20 min. 

1. Päewakorra J u h a t a j a K. W i r -
muutmine. ma: Päewakord on Rii

gikogu liigetele katte 
saadetud. 

S õ j a m i n i s t r i k o h u s t e t ä i t j a 
K. E i n b u n d : Ma paluksin päewakorra-
punkt 9 — Wabariigi Walitsuse wasta
mine Riigikogu liigete H. Heideman'i, W. 
Kangur'i ja P. Keerdo arupärimise peale 
sõdurite peksmise 'kohta 2. jalawäe rüge
mendis ja tagakiusamise kohta poliitilise 
meelsuse pärast Pärnu garnisonis — päe-
wakorrast wälja jätta ja wõtta see punkt 
järgmise koosoleku päewakorda. Põhjen
dan oma ettepanekut sellega, et, kui sõja
ministri kohustetäitja, alles eile ministee
riumi üle wõtsin, mille tõttu pole suutnud 
tutwuneda materjaaliga, mis selle 'küsi
muse kohta käib. Kuna aga endine sõja
minister Riigikogu poolt wabastatud on 
ja temal wõimalust ei olnud selle küsimuse 
peale enne lahkumist wastata, siis paluk
sin mulle wõimalus anda wastata järg
misel korral. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ettepanek 
on tehtud 9. päewakorra-punkti wälja 
jätta. Asun hääletamisele. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 
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Päewäkord on sellega kindlaks mää
ratud. Enne, kui päewakorra juurde 
asuda, on sekretäär il sõna tänuawalduse 
ettekandmiseks. 

mise seadus rahaasjanduse kommis-

2. Tänuawalduse 
ettekandmine 

Läänemaa õpe
tajate seminaari 
awamise puhul. 

S e k r e t ä ä r O. 
K ö s t e r (loeb): Rii
gikogu juhatusele. Lää
nemaa õpetajate se
minaari awamisaktusel 
awaldatud soowil an

nan edasi Riigikogule Läänemaa elanik
kude sügawama tänu suure kingituse eest 
Läänemaale, 'kauni ja awara haridustempli 
eest, mille peale meie rahwas uhke wõib 
olla. A. Weiderman. Haridusminister. 

joni; 5) maaseaduse § 20 täiendamise 
seadus — maakoimmisjoni; 6) Omawalit
suste maksuseaduste muudatuste ja täien
duste ajutine seadus — omawalitsuse 
kommisjoni; 7) Narwa linna administra-
tiiwpiirkonna laiendamise seadus — oma
walitsuse kommisjoni; 8) tsiwiil kohtupi
damise seaduse §§ 122212 ja 122214 mär
kuse muutmise seadus — üldkommisjoni; 
9) karistuste ja kohtupidamise korra 
muutmise seadus mõnesugustes süüteo-
asjus — üldkommisjoni; 10) seadus riigile 
ülewõetud waranduste ülesleidmise eest 
maksetawa tasu kohta — rahaasjanduse 
kommisjoni. 

3. Teadaandmine Tagasi on astunud 
muudatuste kohta Riigikogust Johannes 
Riigikogu koos- Reesen — wäljaspool 

seisus. rühmi, — töörahwa 
ühise wäerinna Pär

numaa walimisringkonna nimekirja järele. 
Kutse on saadetud järgmisele kandidaa
dile sama walimisringkonna nimekirja jä
rele — Alice Leewald'ile. Tagasi on astu
nud Riigikogust Rudolf Weiram — Eesti
maa töörahwa partei Riigikogu rühma 
liige, töörahwa ühise wäerinna Wõru-
Walga-Petseri walimisringkonna nime
kirja järele ja kutse on saadetud järgmi
sele kandidaadile sama walimisringkonna 
nimekirja järele — Aleksander Rein
sonale. 

J u h a t a j a K.Wir-
ma: Riigikogule on 
teatada, et Wene Rii
gikogu rühma nimel 
on esitatud Riigikogu 
liigete P. Baranin'i, 
W. Grigorjew'i ja J. 

Seljugin'i poolt küsimine, millele(Riigikogu 
juhatus ei saanud kodukorra § *95 põhjal 
käiku mitte anda. 

4. Teadaandmine 
P. Baranin'i, W. 
Grigorjewl ja J. 
SeljuguVi küsimi
sele käigu mitte

andmise kohta. 

5. Teadaandmine 
kommisjonidesse 

antud seaduseel
nõude kohta. 

S e k r e t ä ä r O. 
K ö s t e r (loeb): 1. Tu-
lumaksu-seaduse osa
lise muutmise seadus 
antud rahaasjanduse 

kommisjoni; 2) 19. jaanuari 1920 a. liiku
mata waranduste maksuseaduse muutmise 
seadus — rahaasjanduse kommisjoni; 3) 
täiendusseadus mõnede muudatuste kohta 
ärimaksu-seaduses — rahaasjanduse kom-̂  
misjoni; 4) riigiametnikkude ja -teenijate 
palgaseaduse osalise muutmise täienda-

6,. Seadus 10. ok
toobri 1919 a. 

maaseaduse läbi 
wõõrandatud 

mõisadel olewate 
majade kohta, 

millel põllumajan
duslikku otstar
bet ei olnud — 

rkl-teW. Hassel
blatta, C. Schil
linga ja G. Kress'i 

ettepanek. 

p a n e k w a s t u 

C. S c h i l l i n g 
(sks.): Ma panen ette 
päewakorra - punkt 1 
all tähendatud seadus
eelnõu anda maäkom
misjoni. 

J u h a t a ja K. Wir-
ma: Rkl. SchillingM 
poolt on ettepanek 
tehtud anda seadus
eelnõu maakomimisjo-
ni. (Hää le t a t akse . ) 
N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e 

w õ e t u d . 

7. Seadus maasea
duse § 1 märkus 1, 
Ptk. 2 täiendamise 
kohta — rkl-te W. 

Hasselblatta, C. 
Schillinga ja G. 

Kress'i ettepanek. 

C. S c h i l l i n g 
(sks.): Ma panen 
ette päewakorra-
punkt 2 all tähenda
tud seaduseelnõu an
da ^maäkommisjoni. 

J u h a t a j a K. 
W i n n a : Rkl. Schil

linga poolt on ettepanek tehtud anda sea
duseelnõu maäkommisjoni. ( H ä ä l e t a 
t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a on 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

8. Põlise tarwita-
mise ja eluaseme-
seadus — Eesti 
sotsiaaldemo

kraatliku tööliste 
partei Riigikogu 
rühma ettepanek. 

maäkommisjoni. 
N ä h t a w a e n a 
p a n e k w a s t u 

A. J õ e ä ä r (sd.) : 
Panen ette anda seda 
seaduseelnõu maä
kommisjoni. 

J u h a t a j a K. 
W i r m a : On ettepa
nek tehtud käesolew 
seaduseelnõu anda 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) 

m u s e g a on e t t e 
w õ e t u d . 
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9. Seadus wäikemaa-
pidajate rendilepin

gute pikendamise sea
duse muutmise kohta 
— Eesti sotsiaalde
mokraatliku tööliste 

partei Riigikogu 
rühma ettepanek. 

A. J õ e ä ä r 
(sd.): Panen ette 
'käesolew seadus
eelnõu anda maa-
kommisjoni. 

J u h a t a j a K. 
W ir m a: On et
tepanek tehtud 
anda käesolew 

seaduseelnõu maakommisjoni. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

10. Seadus wene-
aegsete riigihoiu-
kassade hoiusum-
made wäljamaks-

mise kohta — 
rkl-teM. Juhkami, 
Chr. Kaarna ja T. 

Kalbus'e ette
panek. 

joni. ( H ä ä l e t a 
e n a m u s e g a on 
w õ e t u d . 

M. J u h k a m 
(töer.): Teen ettepa
neku anda käesolew 
seaduseelnõu rahaas
janduse kommisjoni. 

J u h a t a j a K. 
W i r m a : On ettepa
nek tehtud anda käes
olew seaduseelnõu ra
haasjanduse kommis-

t a k s e . ) N ä h t a w a 
e t t e p a n e k w a s t u 

11. Koosseisu kom- Selle asja kohta 
misjoni ettepanek on Riigikogu liigetele 
Riigikogu liigete kätte saadetud 'kom-

P. Keerdo, H. Al- misjoni juhatuse kir-
lik'u, W. Kangura, jalik ettepanek, mis 
J. Tomp'i, A. Jan- selle küsimuse aru-
son'i ja J. Reesen'i tamise korra kohta 

wangistamise ettepaneku teeb, — 
kohta. seda küsimust päe-

wakorrast ära wõtta. 
(Koosseisu kommisjoni juhatuse ette

paneku tekst: „Koosseisu kommisjoni ju
hatus. 20. Weebruaril 1924 a. Nr. 1. Rii
gikogu juhatusele. Koosseisu kommisjo-
nil on au Riigikogu juhatusele teatada, et 
materjaalide rohkuse tõttu wõimatu on 
Riigikogu poolt määratud kuuepäewase 
tähtaja jooksul esineda ettepanekuga Rii
gikogu, liigete P. Keerdo, H. AllhVu, W. 
Kangur'i, J. Tomp'i, A. JansonM ja J. Ree-
seiTj wangistamise asjus. 

S e l l e t õ t t u p a l u b k o m m i s 
j o n i j u h a t u s 21. w e e b r u a r i p ä e 
w a k o r r a s t p. 6 w ä l j a j ä t t a . Kom
misjon loodab oma tööga lõpule jõuda 
27. weebr. s. a. 

Kommisjoni esimees T. Kalbus. 
Sekretäär A. Jõeäär.") 

( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

12. A. Jõeäär'1 A. J õ e ä ä r (sd.) 
küsimine põl- (loeb): Arwesse wõttes 
lutööministrile suurt maapuudust koha-
Sipa mõisa pia- liste maaharijate seas, 

neerimise esines Sipa wallanõu-
kohta. kogu 1921 a. palwega 

Sipa mõisa planeerimise 
ja jagamise üle. 

Et see palwe mingisuguseid tagajärgi 
ei andnud, kordas wallanõukogu oma en
dist otsust 1923 a. sügisel ja esines teisi 
korda palwega mõisa jagamise üle. 

Sipa põllumeeste selts, kes kawatseb 
rahwamaja ehitusega algust teha, pööras 
Sipa mõisast ehituseks tarwiliku maatüki 
saamiseks põllutööministeeriumi poole, 
kellele maakorralduse peawalitsuse poolt 
25. jaan. s. a. nr. 735 teatati, et Sipa mõis 
endisele omanikule Rosenthalale edasi on 
renditud ja soowitatakse tarwilise maa
tüki saamiseks wiimase poole pöörata. 

On andmeid olemas, et endine omanik 
Rosenthal mingisuguse „hobusekas.wa-
tuse seltsi" asutamise abil kombinatsioone 
loob, kuidas mõisa ka edaspidi jagama-
talt enda katte saada. Põllumeeste selts 
on sarnaste kawatsuste wastu protestee
rinud kohalise haridusseltsi, demobilisee
ritud sõjawäelaste liidu Sipa osakonna ja 
kohaliste maatainimeste nimel, kuid taga
järjeta. 

Palun härra põllutööministrit wastata: 
1) Missugustel põhjustel on Sipa mõis 

senniajani planeerimata ja endise omaniku 
kätte kasutada jäetud? 

2) Kas kawatseb põllutööministeerium 
Sipa mõisa lähemas tulewikus planeerida, 
et kohaliste elanikkude, seltskondlikkude 
ja omawalitsuse asutuste soowidele 
wastu tulla? 

3) Missugused andmed on põllutöömi
nisteeriumi! „hobusekaswatuse seltsi" sih
tide ja tema asutajate teenete kohta ho-
busekaswatuse alal ja kas wastab tõele 
oletus, et ministeerium kawatseb tähen
datud seltsi soowidele wastu tulla. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna was-
tamiseks on härra põllutööministri!. 

P õ l l u t ö ö m i n i s t e r A. K e r e m : 
Wäga lugupeetud Riigikogu liikmed! 
Käesolewa küsimise kohta on Wabariigi 
Walitsusel järgmist wastata, nimelt esi
mese küsimise peäle: Missugustel põh
justel on Sipa mõis senniajani planeeri
mata endise omaniku katte kasutada 
jäetud? 

Juba eelmise Walitsuse ajal tunti tar-
widust, et põllumajandus-kultuurilikuks 
otstarbeks, wastawatele eriseltsidele, põl-
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lutöökoolidele jne. on tarwis teatawal 
määral maid reserweerida. Sellekohane 
nimekiri on põllutööministeeriumi poolt 
kokku seatud ja Wabariigi Walitsusale 
kinnitamiseks esitatud. Wabariigi Walit
sus on enne otsustamist asja andnud läbi
kaalumiseks erikommisjoni kätte, millest 
osa wõtma on 'kutsutud peale teiste ka 
eriteadlased Riigikogu liikmed. Kommis
jon pidi seisukoha wõtma, kas niisugune 
maade reserweerimine otstarbekohane on 
ja mil määral seda teostada. Sellekohane 
erikommisjon on läinud sügisel oma töö 
teinud ja üldjoontes jaatawa seisukoha 
wõtnud Walitsuse ettepaneku kohta. Lä
hemal ajal seisab ees kawatsetud wõrgu-
kawa kinnitamine Wabariigi Walitsuses. 
Enne aga kui lõpulikku wõrgukawa kin
nitamiseks esitada, lugesin mina tarwili
kuks selle kawaga tutwustada ka maa-
kommisjoni. Selles mõttes olen ka maa-
kommisjoni juhatuse liikmega läbi rääki
nud ja palusin seda wõimalust minule 
ühel lähemal maakommisjoni istumisel 
lubada. Warem nimetatud kawas on ette 
nähtud, et Sipa mõis tuleks reserweerida 
hobusekaswatuse seltsile. Mõisade kohta, 
mida kawatsus oli kawas ettenähtud ots
tarbeks ära kasutada, on Wabariigi Wa
litsuse poolt otsustatud rendilepinguid 
sõlmida kunni 1925 a. Neil põhjustel on 
ka Sipa mõis senni planeerimata. Mui
dugi kawatsetakse ka Sipa mõisa planee
rida, kuid peale selle, kui kawatsetud eri-
otstarbed on lõpulikult selgunud, et siis 
ka planeerimise juures nende otstarbe 
teostamine oleks ette nähtud. 

2) Kas kawatseb põllutööministeerium 
Sipa mõisa lähemas tulewikus planeerida, 
et seltskondlikkude, omawalitsuse ja ka 
kohalikkude elanikkude soowidele wastu 
tulla? 

Peale waremalt ettetoodud asjaolude 
oleks minul põhjust ehk seletada, et selts
kondlikkude ja Omawalitsuste soowe la
hendada wõimalik on planeerimise korral. 
Käesolewal ajal, kus mõis 1925 a. wälja 
on renditud, ei saa põllutööministeerium 
omawoliliselt üht ehk teist maatükki eral
dada. 

Lõpuks, missugused andmed on 
põllutööministeeriumi! hobusekaswatuse 
seltsi sihtide kohta hobusekaswatuse 
alal ja kas wastab tõele oletus, et minis
teerium kawatseb tähendatud seltsi soo
widele wastu tulla? Siin on tegemist 
meie maatõugu hobuse kaswatamisega, 
selle siht on üldiselt teada, mille pärast 
tarwilikuks pean seda mitte laiemalt se

letama hakata. Mõis on selleks otstar
beks reserweeritud. 

J u h a t a j a K. Wirma: Sõna on 
härra siseministril arupärimise peale was-
tamiseks. 

13. Wabariigi Wa- S i s e m i n i s t e r 
lftsuse wastamine K. Einbund: Aus-

P. Keerdo, J. tatud Riigikogu liik-
Tompl ja J. Ree- med! Allakirjutajad, 
sen'i arupärimise härrad Keerdo, Tomp 

peale koosolekute ja Reesen seletawad, 
seaduse ja walimis- et koosoleku-seaduse 
wabaduste rikku- järele walimiseelsed 
mise kohta polit- koosolekud teatamise 
seiwõimude poolt, korra alla ei kuulu. 

Samuti ei kuulu tea
tamise korra alla ka kinnised koosole
kud, järjelikult ei oleks seaduse järele 
26. now. koosolekul kell ^8 õhtul 
politseil mitte õigus olnud ilmuda 
koosolekuruumi Wene-Balti tehaste ühte 
elumaija, seal läbiotsimist toime panna ja 
paluda koosolekut laiali minna. Küsi
takse, kas kõik see teada on ja kas süüd
lased on wastutusale wõetud. Kõneall-
olew juhtumine sai minule isiklikult juba 
warem teatawaks, see on, enne kui see 
arupärimine esitatud, ja minule näis asja 
kõige esimesest muljest, et siin seadus-
rikkumisega tegemist on ja lasksin kait
sepolitsei peawalitsuse ülemat teatada 
sellest prokuratuurile, et juurdlust toime 
panna süüdlaste ametnikkude wastutu
sele wõtmiseks. See oli weel enne, kui 
arupärimine esitati. Sellest toimepandud 
juurdlusest selgus, et wastawalt koos
oleku seaduse § 18 p. 6 kokkukutsutud 
koosolek mitte kinnine ei olnud. Siin kõ
neldakse koosolekust, mis ära peetakse 
kinnises ruumis ja millest osawõtmine ole
neb kokkukutsuja sellekohasest isiklikust 
kutsest. (0. G u s t a w s o n , is.: S e e on 
w a l i m i s e e l n e k o o s o l e k.) Kõne-
allolewal juhtumisel aga selgus, et koos
olek ei olenenud mitte kokkukutsuja sel
lekohasest isiklikust kutsest ja sellepärast 
tuli tema uurimise tagajärgede järele ar
wata awalikkude koosolekute liiki. 

Mis puutub aga teise 'küsimusse, 'kas 
see koosolek oli walimiseelne wõi mitte-
walimiseelne, siis selgus kõigi koosolijate 
tunnistamisest, et nemad ei olnud kokku 
tulnud walimiseelseks koosolekuks, waid 
olid kokku tulnud ühe ja teise asjaolu üle 
kõnelemiseks. Siin nemad ütlewad ka, 
missuguste asjade üle, mis ühenduses olid 
nende seisukorraga ja ma ei tea, mis wab-
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riku, wist sitsiwabriku seisukorraga. Nii 
selgus, et see koosolek ei olnud mitte wa-
limiseelne koosolek. Hoolimata kõigest 
sellest näis mulle, et kuigi see koosolek 
oli awalik koosolek, et politsei mitte õieti 
ei talitanud, seepärast palusin juurdlus-
materjaali ühes süütõstmisega ametniku 
wastu saata kohtupalati prokuröörile. 
Täiendawal järelwaatusel on selgunud, et 
politseiwõimudel on küllalt põhjust olnud 
sellekohaste materjaalide järele just sel
lesse elukorterisse sisse minna, ja on sel
gunud ka, et koosolek ei olnud mitte wa-
limiseelne ega ka kinnine koosolek. Kõike 
seda arwesse wõttes tuli wastus kohtu
palati prokuröörilt 5. dets., et ,,lõpetan 
§ 253 põhjal". Minule näis, et juurdlus 
Lydia KirnbergM ja teiste kohta wõis küll 
lõpetatud olla, aga ametniku kohta ei wõi
dud juurdlust siiski weel mitte lõpetada. 
Tegin ettepaneku peawalitsuse ülemale 
weel täiendawalt asi selles osas kohtu
palati prokuröörile süüdistuse tõstmiseks 
saata. Selle peale on wastus kohtupa
lati prokuröörilt: ,,Siinjuures tagasi saates 
juurdlust Lydia Kimberga ja teiste kohta 
teatan Teile, et juurdluse läbiwaatamisel 
saab igakord prokuratuuri poolt tähele 
pandud, kas juurdluse toimetajad ametni
kud seaduspäraselt toimetanud on. Käes
olewas asjas prokuratuur ei leia kuriteo 
wõi üleastumise tundemärke ametnikkude 
tegewuses ja ei leia ka tarwilikuks süü
distust tõsta." Järelikult käesolewas as
jas ei ole ametnikud süüdi leitud olewat. 
Asi on § 253 põhjal lõpetatud. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
kaubandus-tööstusministril härra Rost
feldal wastamiseks arupärimise peäle. 

14. Wabariigi Wa- K a u b a n d u s -
litsuse wastamine t ö ö s t u s m i n i s t e r 
A. Tamm'e, J. Ui- B. R o s t f e l d : Lu-
bopuu ja E. We- gupeetud Riigikogu 
berman'i arupäri- liikmed! Arupäri
mise peäle Wene- mise-ettepaneku sisu 
Balti tehasele an- on järgmine: 

tud laenu asjus. „I Riigikogu poolt 
1923 a. wastuwõetud 

seaduse järele awati Wabariigi Walitsu
sale 90 miljoni marga suurune 'krediit 
Wene-Balti laewaehituse ja mehaanilise 
seltsile laenu andmiseks, misjuures walit
sused ülesandeks tehti hoolt kanda, et see 
riiklik laen täiesti kindlustatud oleks. 

See laen anti Wene-Balti laewaehituse 
ja mehaanilise seltsi juhatusele ja saadi 

kindlustuseks obligatsioonid seltsi waran
duste peale. 

W^ene-Balti laewaehituse ja mehaani
line selts rekonstrueeriti 22. augustil 1922 
a. peetud aktsionääride peakoosoleku ot
suste põhjal, missugused kaubandus-töös-
tusministri poolt kinnitati, ja mainitud pea
koosoleku poolt anti walitud juhatusele 
seltsi warandus üle. 

Selle peakoosoleku seaduslikkuse was
tu protesteerisid osa aktsionääridest kau-
bandus-tööstusministri ees, 'kes aga nende 
protesti tähele panemata jättis. 

Selle peäle andsid need aktsionäärid 
nõudmise Tallinna-Haapsalu rahukogus 
Wene-Balti seltsi wastu ja palusid mai
nitud peakoosolekut mitteseaduslikuks 
tunnistada ja tema otsuseid kõigi järel
dustega tühistada. Tallinna-Haapsalu ra
hukogu tegi kindlaks, et Wene-Balti seltsi 
aktsionääride peakoosolek 22. augustil 
1922 a. seaduswastaselt kokku kutsutud 
ja peetud oli ja otsustas: Wene-Balti lae
waehituse ja mehaanilise aktsiaseltsi pea
koosolek 22. augustil 1922 a. tühjaks tun
nistada ja kõik tema otsused mäkswu-
setaks lugeda. 

Selle otsuse peale on Wene-Balti selts 
edasi kaebanud ja järgmise kohtu instantsi 
otsus ei ole weel teada. 

Kui aga Tallinna-Haapsalu rahukogu 
otsus kinnitust leiab, mis wäga tõenäolik, 
siis ei ole Eestis seaduslikku Wene-Balti 
laewaehituse ja mehaanilist aktsiaseltsi 
olemas ja riiklik laen on läinud 'mingisu
guste eraisikute kätte, kelle poolt antud 
obligatsioonid Wene-Balti seltsi waran
duse peale tühised oleksid. 

Sarnane asjaolu peaks Wabariigi Wa
li tsusele teada olema ja teda sundima aeg-
salt, enne kui selle seltsi warandused 
mitteseaduslikkude korraldajate läbi rai
satud saawad, kindlustus! wõtma, et riigi 
poolt antud laen mitte kaduma ei lähe. 
Siiamaani ei ole aga kuulda olnud, et rii
giwalitsus mingid samme oleks astunud, 
et riigi huwisid kindlustada." 

Ma eeldan, et teil teada on asjaolud, 
mis sundisid Wabariigi Walitsust det
sembris 1922 a. sekwestreerima Inglis-
Balti ja Wene-Balti laewaehituse ja me
haanilise aktsiaseltsi warandusi. Sellepä
rast oleks ülearune nende juures pikemalt 
peatada. Tuletan ainult meelde, et siis, 
kui Inglis-Balti aktsiaselts rahalisesse kit
sikusse sattus ja kui tehase sulgumine 
möödapääsematuks sai, töötas tehases 
umbes 1000 töölist ja ametnikku, kes jala
maid oleksid ilma teenistuseta jäänud ja 
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oma perekondadega uulitsale sattunud. 
(M. M a r t n a , sd.: I g a k o r d ei n ä e 
ma m i t t e s e d a s u u r t h o o l t t ö ö 
l i s t e w a s t u . ) Küll Teie seda pärast 
näete. (L. J o h a n s o n , sd.: K u i p a l j u 
s e a l p r a e g u t ö ö l on?) Seal on 
praegu weel umbes pooled tööl. 

Wene-Balti tehase seismajäämine oleks 
halwawalt mõjunud ka teiste Tallinna 
suuremate metalltehaste peale järgmistel 
põhjustel: Detsembrikuul 1921 a. sõlmisid 
Tallinna metalltehased nõukogude Wene
maa walitsusega lepingu 200 weduri pa
randamise peäle. 30% sellest tööst wõt
tis oma peale Wene-Balti tehas. Teistel 
tehastel oli wõimatu lepingut täita ilma 
suurema nende hulgast — Wene-Balti 
tehase — abita. Kuna aga leping kollek-
tiiwne oli, siis wastutawad kõik tehased 
ühiselt tema täitmise eest. Arusaadaw, et 
Wene-Balti tehase seismajäämise pärast 
oleks teised metalltehased wäga raskesse 
seisukorda sattunud. Sekwestreerimine 
oligi ette wõetud, et ära hoida Wene-Balti 
tehase seismajäämist. Kuna aga tema 
ekspluateerimiseks raha puudus, siis mää
ras Riigikogu 1. märtsi seaduse põhjal 
90 miljonit marka krediiti, missuguse raha 
saatus Riigikogu liikmetele härra 
TamnTele, Uibopuu'le ja WebermaiTile 
nüüd muret teeb . . . (A. T am m, rhwsw.: 
T e i l e e i t e e m u r e t ? ) . . . ja põhju
seks on olnud selle arupärimise esitami
sele. (M. M a r t n a , sd.: S e e l a u s e 
l a s e b m õ i s t a , e t a i n u l t a r u p ä -
r i j a t e 1 e m u r e t t e e b . ) Küll Teie 
näete pärast. 

Arwatawasti puudus aga eelnimetatud 
lugupeetud Riigikogu liikmetel wõimalus 
lähemalt ja üksikasjaliselt tutwuneda neid 
huwitawa küsimusega. Wist selle tõttu 
jäid arupärimise tekstist wälja wäga olu
lised momendid ning kogu see „Wene-
Balti tehasele" antud laenuasi sai hoopis 
teise ilme, kui tal tegelikult on. Arupä-
rijad on kindlas usus, et Riigikogu poolt 
1. märtsil wastuwõetud seadus, mis on 
wälja kuulutatud läinud aasta „Riigi Tea
tajas" nr. 35, awas ,Wabariigi Walitsu
sea 90 miljoni marga suuruse krediidi 
Wene-Balti seltsile laenuandmiseks" ning 
et see laen on antud Wabariigi Walitsuse 
poolt „seltsi juhatusele". Kui arupärimise 
algatajad oleksid tarwilikuks pidanud tut
wuneda „Riigi Teataja" eelnimetatud 
numbriga, siis oleksid nad leidnud," et 1. 
märtsi seadusega ^määratakse operat
siooni fondina erakorralist krediiti 90 mil
jonit marka laenuandmiseks sekwestree-

ritud Wene-Balti aktsiaseltsi waranduste 
walitsemiseks ja kasutamiseks." Krediidi 
määramise ajal walitses ja kasutas Wene-
Balti aktsiaseltsi warandusi sekwestri 
walitsus, kellel makswate seaduste põhjal 
olid samasugused õigused, kui waranduse 
omanikulgi, — wälja arwatud õigus lii
kumata warandusi müüa ja pantida. 

Sekwestri walitsusele, aga mitte seltsi 
juhatusele andiski Wabariigi Walitsus eel
nimetatud fondist laenuna 80 miljonit 
marka waranduste walitsemiseks ja kasu
tamiseks. 

1. märtsi seaduse § 3 näeb ka ette, et 
Riigikogu poolt määratud 90 miljoni mar-
galine krediit „kulutatakse 22. oktoobril 
1916 a. maksmapandud sekwestreeritud 
ettewõtete ja waranduste järelwalwe ja 
walitsemise kohta makswate määruste 
muutmise seaduse põhjal ja nõutakse 
wastuwaidlemata korras riigile tagasi." 

Ka selle weneaegse seaduse § 14 loe
me, et riigi summad, mis olid tarwitatud 
waranduste walitsemiseks ja kasutami
seks, nõutakse tagasi wastuwaidlemata 
korras waranduste omaniku käest, — 
esimesed sekwestri alt wabastamise ajaks 
ja teised — tingimustel, mis olid määra
tud summade wäljaandmise juures ehk 
hiljem. 

Need tingimused on pretsiseeritud sek
westreeritud waranduste walitsejale 23. 
aprillil 1923 a. antud juhtnöörides ja näe
wad ette ka waranduste kasutamiseks 
antud summade tagasimaksmist enne sek
westri ärakaotamist. 

Sekwestri ärakaotamise ajal ei wõi
nud aga tehaseomanik — Wene-Balti akt
siaselts — laua peäle panna 80 miljonit 
marka ja Wabariigi Walitsuse ees tekkis 
küsimus, mis teha: kas nüüd kohe tar
witada temale seadusega antud õigust ja 
wõlgnew summa jalamaid wastuwaidle
mata korras sisse nõuda wõi edasi lükata 
wõla sissenõudmise tähtaeg. 

Oli täiesti selge, et nii suure summa 
wiibimata sissenõudmine tehase täielikku 
ruineerimist tähendab ja seisukord oleks 
kujunenud samasuguseks, nagu ta oli sek
westri wäljakuulutamise ajal. Ka nüüd 
oleks pidanud jääma täitmata tehasele 
antud tellimised ja oleks pidanud jääma 
ilma teenistuseta terwe hulk töölisi ja 
ametnikka. On muidugi loomulik, et tol
leaegne — Riigiwanema Kukk'e — wa
litsus sellele teele asuda ei wõinud ja 
teise tee walis, mis rohkem wastas riigi 
majanduslikkudele huwidele. Nimelt lük
kas ta riigi summade sissenõudmise täht-
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aja edasi. Samadel põhjustel ei ole ka 
praegune Wabariigi Walitsus wõimalikuks 
pidanud neid summasid wiibimata sisse 
nõuda. Kuna Riigikogu liikmeid wõiwad 
huwitada üksikasjalised tingimused, mil
lega Wabariigi Walitsus wõimalikuks pi
das Wene-Balti aktsiaseltsi warandusi sek-
westri alt wabastada, siis toon ma allpool 
ette wäljawõtte Wabariigi Walitsuse pro
tokollist 13. juunist 1923 a. Wõiksin weel 
juurde lisada, et need tingimused olid 
wälja töötatud Wabariigi Walitsuse poolt 
määratud kommisjonis. Kommisjon töötas 
Riigiwanema eesistumisel ja osa wõtsid 
temast tolleaegsed kaubandus-, sise- ja 
töö-hoolekandeministrid, — härrad Wes-
tel, Einbund ja Kaarna — ning sekwestri 
Walitsuse juriskonsult härra Strandman 
ja riigikassa juhataja kohustetäitja härra 
Käärik. Tingimused olid järgmised: 1) 
Inglis-Balti ja Wene-Balti laewaehituse ja 
mehaanika aktsiaseltsid loobuwad igasu
gustest kahjutasu nõudmistest, mis wõisid 
tekkida seltside waranduste sekwestri 
alla wõtmisest ja sekwestri seaduse jä
rele walitsemisest. 

2) Wene-Balti aktsiaselts kindlustab 
nõudmiste tasumise, mis wabariigil Inglis-
Balti seltsi wastu on. 

3) Wene-Balti aktsiaselts kohustab 
ennast tasuma kõik need 'wabariigi ko
danikkude nõudmised Inglis-Balti aktsia
seltsi wastu, mis wiimase raamatute jä
rele juba kindlaks on tehtud. 

4) Wene-Balti aktsiaselts kindlustab 
esimese, peale juba antud, obligatsiooniga 
oma kohustused, ' mis on tekkinud sek
westri Walitsuse ja Eesti panga kaudu 
antud summadest, niisama ka ptk. 2-ses 
nimetatud kohustused. 

5) Wene-Balti aktsiaselts kindlustab 
järgmise krediit-obligatsiooniga 140 mil
joni marga suuruses wõlgade tasumise, 
mis Tartu rahulepingu põhjal Eesti riigile 
wõiksid kuuluda sel määral, nagu need 
summad lõpulikult selguwad, kusjuures 
krecliit-obligatsiooni summa wõlgade 
ülemmäära ei fikseeri. 

Siseministrit õigustada Wene-Balti ja 
Inglis-Balti aktsiaseltsi waranduste sek-
westrit lõpetama peale selle, kui kauban
dus-tööstusminister temale kokkuleppest 
eelpoolnimetatud aluste ja tingimuste as
jus teatanud. 

Kõik Wabariigi Walitsuse poolt üles
seatud nõudmised täitis Wene-Balti akt
siaseltsi juhatus, ja kaubandusministri ko
hustetäitja andis teada siseministrile sel

lest, kes 3. augustil wastawa määrusega 
warandused sekwestri alt wabastas. 

Nagu sellest eelpooltoodud seletusest 
näha, ei ole Wene-Balti seltsi juhatusele 
mingisugust laenu antud, waid on nime
tatud aktsiaseltsile pikendatud riigi poolt 
Wene-Balti tehase sekwestri walitsused 
tehase walitsemiseks ja kasutamiseks an
tud summade tagasimaksmise tähtaega. 
Ei saa juurde lisamata jätta, et nende sum
made eest maksab Wene-Balti aktsia
selts riigile protsente seaduses ettenähtud 
suuruses, osa on 6% ja osa on 8%. (M. 
M a r t n a , sd.: P r a e g u s e l a j a l õ i 
g e m õ õ d u k a s p r o t s e n t . ) See oli 
Riigikogu poolt antud seadus; ega siis 

' Wabariigi Walitsus seda ei wõinud üm
ber teha. Kes juriidiliselt asjakäiguga 
tuttaw ei ole, wõiks oletada, et Wabariigi 
Walitsus, edasi lükates summade tagasi
maksmise tähtaega, kaotas õiguse seda 
tulewikus wastuwaidlemata korras teha. 
Sarnane oletus on täiesti ekslik, sest need 
õigused jääwad püsima. Niisama ei kao
tanud riik oma õigusi selle läbi, et Waba
riigi Walitsus obligatsioonid wastu wõttis. 
Wiimased wõeti mitte „laenu kindlustami
seks", nagu arupärimise algatajad arwa
wad, waid et ära hoida Wene-Balti akt
siaseltsi waranduste edaspidist koorma
mist hüpoteekidega. Wiimane asjaolu 
oleks wõinud tulewikus teatawaid raskusi 
tekitada riigi nõudmiste realiseerimise 
juures nende täies ulatuses, selle peale 
waatamata, et riigil juriidiliselt õigus jäi 
wastuwaidlemata sissenõudmise' korda 
tarwitada. Samal põhjusel on ka obligat
sioonid krepostiraamatusse kantud. Kuna 
Riigikogu liikmetel wõib tekkida küsimus, 
mispärast wõeti obligatsioone suurema 
summa peale, kui sekwestri walitsus oli 
saanud 90-miljonilisest Jondist, siis tahaks 
mina wähe pikemalt selle juures peatada. 

Nagu teada, oli raudteewalitsusel nõud
mine Inglis-Balti aktsiaseltsi wastu Nar
wa raudteesilla ehitamise asjus. Kuna 
nüüd Wene-Balti aktsiaselts wastutuse 
selle nõudmise eest oma peale wõttis, siis 
tuli temal kindlustada seda nõudmist obli
gatsiooniga 20 miljoni marga wäärtuses. 
Peale selle oli aktsiaseltsil wõlg Eesti 
pangas 60 miljoni marga suuruses ja ka 
selle wõla kindlustuseks on antud kuus 
obligatsiooni ä 10 miljonit marka. Nen
dest obligatsioonidest on üks 8%-line, tei
sed 6%-lised, nii et mõlemad summad — 
20 miljonit ja 60 miljonit — kokku wälja 
teewad 80 miljonit, ja kui meie selle juurde 
weel lisame need 80 miljonit, mis olid sek-
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westri walitsusale antud riigi summadest, 
siis saame üldsumma 160 miljonit marka, 
missuguse summa peale ka obligatsioonid 
wõetud on. Siin tuleks juurde lisada, et 
obligatsioonid ei ole wälja kirjutatud mitte 
Wabariigi Walitsuse nimele, waid nad on 
nii kokku seatud, et nõudjana wõib wälja 
astuda obligatsioonide ettenäitaja. Arwa
tawasti on sarnane kuju sellepärast wa
litud, et tarbekorral obligatsioonide reali
seerimist, edasiandmist ehk pantimist hõl
bustada ja painduwamaks teha. Eriti on 
nimelised obligatsioonid wähe wastuwõe-
tawad ja kohased Eesti pangale, kellele 
neid, nagu öeldud, 60 miljoni marga wäär
tuses antud on. Nagu Wabariigi Walit
suse 13. juuli otsustest näha, pidi Wene-
Balti aktsiaselts kindlustama ka 140 mil
joni marga suuruses wõlgade tasumise, 
mis Tartu rahulepingu põhjal Eesti riigile 
wõiksid kuuluda. Selle kindlustuseks on 
Wene-Balti aktsiaselts wälja andnud kind-
lustus-kohustuse, mis ka on krepostiraa-
matusse kantud. Selle juures on wane-
musõigus jäetud siiski eelnimetatud hüpo
teekidele, mis wälja antud 160 miljoni 
marga peale. Tähendab, üldse on kind-
lustusi wõetud Wene-Balti aktsiaseltsi ju
hatuselt obligatsioonidega 160 miljonit 
marka ja kindlustus-kohustusega 140 mil
jonit, kokku 300 miljoni marga peäle. 

Tagasi tulles arupärimise juurde ei saa 
mina kuidagi ühineda arwamisega, et „kui 
Talliuna-Haapsalu rahukogu otsus kinni
tamist leiab, siis riiklik laen on läinud min
gisuguste eraisikute kätte, kelle poolt 
antud obligatsioonid Wene-Balti aktsia
seltsi waranduse peale tühised oleksid", 
nagu meie arupärimises loeme. Niisugune 
oletus põhjeneb täiesti eksiarwamisele ja 
asja juriidilise aluse mittetundmisel. Olgu 
kohtuotsus lõpuinstansis missugune tahes, 
jääb ikka maksma seadus, milline paneb 
tehaseomaniku peale kõik sekwestri ajal 
tekkinud kohustused, muidugi ka kohus
tuse riigile tagasi maksta kõik.waranduste 
walitsemiseks ja kasutamiseks riigi poolt 
saadud summad. Wene-Balti aktsiaseltsi 
tehaseomanik ei ole „mingisugused era
isikud", nagu arupärijad arwawad, waid ta 
on ,,juriidiline isik" — aktsiaselts —, kelle 
peale kohustused ikkagi lasuma jääwad, 
selle peale waatamata, kas tema esitajaks 
on praegune juhatus, ehk korral, kui aru
pärimises nimetatud Tallinna-Haapsalu 
rahukogu otsus kinnitamist leiab, mõni 
teine. Riigi summad nõutakse igal juhtu
musel tagasi ja nende summade tagasisaa
mise juures ei o l e o m a n i k u k ü s i 

m u s e l ü l d s e s u u r t t ä h t s u s t , sest 
puudub ju tarwidus kohtu teel nõudmist 
esitada, kuna raha sissenõudmine wastu-
waidlemata korras sünnib. Samuti ei ole 
ka oluline, kas on praegune aktsiaseltsi 
juhatus, kes obligatsioonid andis, seadus
likult walitud wõi mitte. Nagu mina eel
pool juba seletasin, wõeti obligatsioonid 
ja kanti nad krepostiraamatusse selleks, et 
ära hoida edaspidist liikumata waranduste 
koormamist uute hüpoteekidega. Kuna 
praegu tegutsew aktsiaseltsi juhatus tema 
a i n u s s e a d u s l i k e s i t a j a on, siis 
ei saa keegi teine aktsiaseltsi liikumata 
warandusi wõõrandada ehk uute kohus
tustega koormata. Järjelikult jääwad esi
mestena ikka sekwestri alt wabastamise! 
antud obligatsioonid ja kaob igasugune 
Wene-Balti aktsiaseltsi waranduste rais
kamise wõimalus „mitteseadusli1kkude kor
raldajate läbi", nagu arupärijad arwawad. 
(W a h e 1 h ü ü e M. M a r t n a , sd. p o o l t.) 
Alina wõin seda kohta pärast korrata. 
Minu arwates o l e k s p r a e g u ü l d s e 
w a r a n e k õ n e 1 d a ,,m i t t e s e a d u s -
1 i k k u d e s t k o r r a l d a j a t e s t " We
ne-Balti tehases. Arupärimise algatajad 
om arwamisele asunud, et Wene-Balti akt
siaseltsi juhatus on „mitteseaduslikult wa
litud" ja põhjendawad seda arwamist Tal
linna-Haapsalu rahukogu otsuse peäle 14. 
nowembrist 1922 a., missuguse otsuse läbi 
W7ene-Balti aktsiaseltsi peakoosolek 22. 
augustist 1922 a. tuleks „tühjaks tunnis
tada ja kõik tema otsused makswusetaks 
lugeda". 

Lubage aga küsida, mispärast läksite 
teie, austatud Riigikogu liikmed, kes aru
pärimise algatasite, mööda teisest kohtu
otsusest ja pidasite mõõduandwaks just 
14. nowembril 1922 a. otsuse, kui teil kü
simus tekkis, kas on seaduspäraselt re
konstrueeritud Wene-Balti aktsiaselts ja 
walitud tema praegune juhatus? 

14. nowembri otsuse peäle, nagu teie 
ise ütlesite, kaebasid asjasthuwitatud isi
kud seaduses ettenähtud appellatsiooni 
korras ja tähtajal kohtupalatisse. Wiimane 
ei ole asja weel arutanud. Tahendab, ei 
ole rahukogu otsus jõusse astunud ning 
on teadmata, kas palat ühineb rahukogu 
otsusega wõi asub teisele seisukohale. 

Kuid on o l e m a s t e i n e s e l l e 
s a m a T a l l i n n a - H a a p s a l u r a h u 
k o g u j u b a j õ u s s e a s t u n u d o t s u s , 
mis tunnustab seaduslikuks Wene-Balti 
aktsiaseltsi ja tema juhatuse, nimelt 17. 
oktoobri 1922 a. otsus hoolekande ära
kaotamise kohta. 
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Seadus weneaegsete aktsiaseltside wa
randuste hoolekande alt wabastamise 
kohta („Riigi Teataja" nr. 88/89 — 1921 
a.), mis arwatawasti Riigikogu liikmetele 
teada on, lubab hoolekannet lõpetada peale 
selle, kui wastawa seltsi peakoosolek oma 
orgaanid walib ja seaduslikus korras põ
hikirja Eestis registreerib. Järjelikult ei 
oleks wõinud Tallinna-flaapsalu rahukogu 
Wene-Balti aktsiaseltsi warandusi hoole
kande alt wabastada enne, kui ta selgu
sele jõudis ja seisukohale asus, et Wene-
Balti aktsiaseltsi põhikiri on registreeritud 
seaduslikus korras ja et tema juhatus on 
walitud selle põhikirja alusel. Rahukogu 
tegi aga hoolekande-kohtule korralduse 
Wene-Balti aktsiaseltsi warandusi 'hoole
kande alt wabastada ning hoolekande-
kohus wabastas 19. aprillil 1923 a. hool
dajad peale selle, kui nad olid aktsiaseltsi 
asjaajamise — 13. aprillil 1923 a. — üle 
andnud juhatusele, kes tol ajal aktsiaseltsi 
seaduslik esitaja oli. 

Rahukogu 17. oktoobri otsuse peale 
kaebati kohtupalati. Wiimane arutas seda 
asja 20. aprillil 1923 a. — hiljem kui hoo-
lekandekohus — ja jättis kaebtuse taga-
järjetaks, see on, ühines rahukogu seisu
kohaga, et aktsiaseltsi warandused tule
wad hoolekande alt wabastada. Nimeta
tud otsus on jõusse astunud ja sellega tun
nustatakse seaduslikuks ka 22. augusti ja 
12. septembri 1922 a. peakoosolekud. 

Aluseks wõttes eelpooltoodud seletusi 
oleks wastus arupärimises ettepandud kü
simiste peale järgmine: 

Esimene küsimine on: Mis sundis Wa
bariigi Walitsust hoolekande all olewaid 
Wene-Balti seltsi warandusi mitteseadus-
likult walitud juhatusele üle andma? Selle 
peale wõiks wastata, et mitte Wabariigi 
Walitsus, waid hoolekande-kohus wabas
tas Wene-Balti aktsiaseltsi warandused 
hoolekande alt, ning mitte Wabariigi Wa
litsus, waid hooldajad andsid need wa
randused üle aktsiaseltsi juhatusele, täites 
kohtuotsust. 

Teine küsimine: Mis on Wabariigi 
Walitsus teinud, wõi mis kawatseb teha, 
et seda warandust raiskamise eest hoida? 
Et ära hoida aktsiaseltsi liikumata wa
randuste raiskamist, wõttis Wabariigi 
Walitsus aktsiaseltsi juriidiliselt täiswoli-
liselt esitajalt obligatsioonid ja lasi nad 
krepostiraamatusse kanda, mis täiesti 
kindlustab riigi summade tagasisaamist. 

Kolmas küsimine: Mis kawatseb Wa
bariigi Walitsus teha, et mitteseaduslikule 
Wene-Balti seltsi juhatusele antud laen, 

kas tagasi nõutud, ehk seaduslikkude kor
raldajate poolt kindlustatud saab? — Wa
bariigi Walitsus ei pea rahwamajandusli-
kult otstarbekohaseks Wene-Balti aktsia
seltsile antud summasid wiibimata tagasi 
nõuda, sest niisugune Walitsuse samm 
tooks kaasa tehase seismajäämise ja täie
liku ruineerimise. Wabariigi Walitsusel 
on kindel arwamine, et riigi summad on 
täiesti kindlustatud aktsiaseltsi liikumata 
warandustega ja peab ülearuseks praegu 
otsida ..korraldajaid", kes rohkem sea
duslikud, kui praegune aktsiaseltsi juha
tus, ning kes laenu suuremal määral wõiks 
kindlustada, kui seda praegune juhatus 
teinud. 

E. W e b e r m a n (rhwsw.): Arupäri
mise algatajate nimel teen ettepaneku lä
birääkimisi awada, sest saadud wastusega 
ei leia meie wõimalikuks rahuldatud saada. 
Läbirääkimisi aga tuleks awada järgmisel 
arupärimis-koosolekul, sest härra ministri 
poolt on rida materjaale ette toodud, mis 
pealegi wäga tasase häälega ette kanti, 
nii, et isegi mul kolmandas pingis midagi 
kuulda ei olnud ja ka selle kohta kuuldus 
isegi esimestes ridades nurin. Sellepärast 
teen arupärijate nimel ettepaneku kodu
korra § 92 põhjal läbirääkimised awada 
Riigikogu järgmisel arupärimis-koosolekul. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ettepanek 
on tehtud awada läbirääkimised selle aru
pärimise kohta järgmisel Riigikogu aru
pärimis-koosolekul. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on e t t e 
p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

Sõna on wastamiseks härra põllutöö
ministri!. 

15. Wabariigi Wa- P õ l l u t ö ö m i -
litsuse wastamine n i s t e r A. K e r e m : 
Eesti sotsiaaldemo- Austatud Riigikogu 
kraatliku tööliste liikmed! Käesolewas 
partei Riigikogu arupärimises käsita-

rtihma arupärimise takse 'küsimust, kas 
peäle Leebikusse majapidamiskooli 
majapidamiskooli asutamine Leebikus-
asutamise asjus. se otstarbekohane on 

ja kas siin on kõik 
eeldused olemas, mis sarnase kooli ellu
kutsumise juures tarwilikua. Warem ma 
juba tähendasin selle peale, et põllutöömi
nisteeriumi poolt on ettepanek walitsu
sed esitatud põllumajanduslik-kultuurili-
seks otstarbeks maade reserweerimise 
kohta. Selle ettepaneku hulgas oli ka 
põllutöökoolidewõrk. Põllutöökoolidewõr-
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gu asjus asus minu poolt juba warem tä
hendatud erikommisjon seisukohale, et 
otstarbekohane on Walitsuse poolt kawat-
setud määral maid reserweerida ja wõi
malik on, et aasta kahekümne kunni ka-
hekümnewiie ' jooksul niisugusel määral 
põllutöökoolidewõrk teostatud wõiks 
saada. 

(Sekretääri kohale asub sekretäär T. 
Kalbus.) 

Kui asja sisuliselt puudutada, siis wõib 
küsimus tekkida, kas on üldse otstarbeko
hane nii suurel määral põllutöökoole asu
tada. Selle kohta wõiksin wõrdluseks 
meie maaga sarnaste teiste maade and
meid pakkuda. Kui meie waatakshne 
Daani-, Rootsi-, Soome- ning Norramaad, 
siis näeme, et seal põllutöökoolidewõrk 
kaugelt suuremal määral arenenud on, kui 
see kawa teostamisel meie juures ette 
nähtud. Kui siin üksikuid arwusid ette 
tuua, siis räägiwad need järgmist keelt: 
Soomes tuleb üks õpilane 616 elaniku kohta, 
Daanis „ „ „ 380 
Norras „ „ „ 350 
Eestis „ „ „ 2680 

1 õpilane tuleb igas põllumajanduses 
tegutsewa elaniku kohta: 

Soomes iga 426 elaniku kohta, 
Daanis „ 216 
Norras „ 125 
Eestis „ 1995 

Kuigi meil peale Wene aega põllutöö
koolide arw õige kiirelt edenenud, on meil 
olukord siiski weel sarnane, mille pärast 
meil naabermaade ees häbeneda tuleb. 

Seda arwesse wõttes oli ka loomulik, 
et maareformi teostamise juures wasta
wad maa-alad oleksid pidanud reserweeri-
tama selleks otstarbeks, et kui meil põllu-
töökoolidewõrku laiendada wõimalik on, 
et siis üle terwe riigi oleks wabu riiklikka 
maa-alasid, kus sarnased koolid asuda 
wõiksid. Põllutöökoolidewõrk sai põllu
tööministeeriumi poolt kokku seatud ning 
Wabariigi Walitsusele esitatud, kes ette
paneku erikommisjonile seisukoha wõtmi-
seks andis. Erikommisjon asus jaatawale 
seisukohale koolide arwu asjus. Kuid kooli 
asukohtade asjus arwas erikommisjon, et 
otstarbekohane oleks maakonnawalitsuste 
arwamist ära kuulata, kas need koolid ka 
territoriaalselt õigetesse kohtadesse on 
paigutatud. Seda enam oli põhjust karta 
sarnast asjaolu, et mõnedes maakondades 
oli maajagamine niiwõrd ruttu edenenud, 
et sündsamaid kohti üldse mitte wõima
lik enam ei olnud walida. Nii saadeti läi
nud sügisel, kuupäewa ma ei mäleta, aga 

see ei ole ka tähtis, põllutöökoolidewõrk 
maakonnawalitsustele heaksarwamiseks. 
Siin peab kahjuks tunnistama, et tõesti 
wäike wiga juhtunud: põllutöökoolidewõr-
gus on Leebiku küll ette nähtud, aga tema 
on ette nähtud Wiljandi maakonnas. Nagu 
arupärijad ise teawad, seisab Leebiku 
mõis Wiljandi maakonnast mõni werst 
eemal ja siin on eksitud. Kuid kui seda 
kaaskirja läbi waadata, mis maakonnawa-
litsusele on saadetud, siis muuseas loen 
ma järgmist: ,,Ka tuleb arwesse wõtta 
seda asjaolu, et naabermaakonna piirid 
läbipääsematud ei ole ja wõimalik saab 
olema kooli ka mitmest maakonnast õpi
lasi koondada, selleks saadame wõrgu-
kawa ka teiste maakondade kohta." 

Mina julgen arwata, et kui maakonna-
walitsus selle wõrgukawa läbi waatas ja 
leidis, et Leebiku mõis Wiljandimaale oli 
üles wõetud, siis neil seda eksitust raske 
aimata ei olnud. Nii ei ole mul põhjust 
arwata, et Walga maakonnawalitsusel 
oleks see asjaolu teadmata olnud, et 
mõelda tuleb Walgamaal asuwat Leebiku 
mõisa. Walga maakonnawalitsus saadab 
järgmise wastuse: „Ministeeriumi eeskirja 
peale 18. septembrist s, a. nr. niisugune ja 
niisugune ja 'maakonnawalitsuse otsuse 
peale 2. septembrist on maakonnawalit
suse poolt otstarbekohaseks tunnustatud 
majapidamiskooli asutamine ka Tahe-
wasse, kui seal krunt nr. 25 waba leidub." 

Neid asjaolusid arwesse wõttes wõik
sin ma küsimiste peäle järgmiselt was
tata: 

1) Missuguste põhimõtete järele teos
tatakse põllumajapidamiskoolide wõrku? 

Põhimõte on see, et meie oma kawat-
setawa kooliwõrgu wõiksime 20—25 aasta 
jooksul läbi wiia. 

2) Kas majapidamiskooli asutamine 
Leebikusse, seega kohta, mis maakonnale 
wastuwõtmata, on üksik nähtus, ja mil 
määral mõeldakse Omawalitsuste soowe 
selle kooliwõrgu teostamisel arwesse 
wõtta? 

Mina pean oletama nii ettekantud 
maakonnawalitsuse wastuse, kui ka neile 
saadetud kirja alusel, et kool oma asukoha 
poolest maakonna serwal asub, maakonna 
soowidele wastab. 

3) Kuidas mõeldakse majapidamiskooli 
käima panna Leebikus, kus puuduwad 
ruumid, mis maakonna serwal jne.? 

Siin arupärimises räägitakse, et see 
maatükk ühes mõisahoonetega on endisele 
mõisaomanikule määratud. Sellekohast 
määrust meil mitte ei ole, just ümberpöör-
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dult, meil on kawatsus rnõisasüdant 'koolile 
reserweerida, 

4) Kuidas mõeldakse 200. wakamaaast 
maatükki kasutada majapidamiskooli juu
res, kas see ei ole liiga suur? 

Kui suureks majapidamine lõpulikult 
wälja kujuneb, seda on wäga raske ütelda, 
sest meil ei ole selleks kogemusi. Arwati, 
et majapidamiskoolide jaoks maapinda 
kogusummas üle 100 tiinu reserweerida 
soowitaw ei ole. Kui selgub, et Leebiku 
kooli jaoks liig suur maatükk määratud, 
siis tuleb sealt muist ära wõtta, kuid esi
algul igatahes tuleb selle maatüki juurde 
peatama jääda. 

Lõpuks, kuidas mõeldakse Tõrwa-
Helme-Leebiku ümbruse maanäljaseid 
rahuldada? 

Muidugi, kui see koolikoht sealt ära 
häwitada, siis mõned maad saawad, kuid 
see maatükk on siiski niiwõrd wäikene, 
et ta kõiki maatahtjaid rahuldada ei suuda. 
Mina arwan, et meil tulewikus on wõima
lik kultuuriliste abinõudega wastawaid 
maa-alasid üksikutele asumiseks ette wal
mistada, kuid wastawad tsentrumid tulek
sid põllumajanduslikkude õpiasutuste 
jaoks reserweerida. Wõib olla, et mõne 
aasta pärast kawatsused muutuwad ja sel
gub, et neid maid wast sel määral tarwis 
ei ole, kuid minu arwates on ka siis aega 
küll selleks, et wähendada maa-ala, mis 
nüüd majapidamiskoolide alla reserweeri-
tud. Kokku wõttes on see maa-ala nii
wõrd wäikene, et siin kahetseda wist küll 
waewalt põhjust oleks. 

Neid asjaolusid leidsin tarwilikuks Wa
bariigi Walitsuse nimel ette kanda. 

J. W a i n sd. (kohalt): Teatan, et aru-
pärijad wastusega rahuldatud ei ole ja 
panen ette kohe läbirääkimisi awada. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ettepanek 
on tehtud läbirääkimisi awada. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

J. W a i n (sd.): Wäga austatud Riigi
kogu liikmed! Meie wõiksime wõtta küsi
muse üles, kas majapidamiskoolid wõtta 
riigi ülespidamisele wõi anda maäkonna-
walitsuste üles pidada. Kui seda küsimust 
riigi kasuks otsustada, siis oleks wahest 
sarnasel kooliwõrgu teostamisel mõtet, 
kui seda Leebiku kooli asutamisega on 
tehtud. Meie wõiksime asetada koolid 
teatud rahwarikastesse kohtadesse, olgu 
need maakondade keskel ehk piiride ligi

dal. Mis puutub aga koolide asutamisesse 
ü k s t e i s e j u u r d e , siis pean tarwili
kuks seda küsimust natukene käsitleda. 
Mulle näib, et meil Eestis ei wõi maama-
janduskoole asutada kanapidamise wõi 
jälle puhtpõllupidamise koolidena, nagu 
wiimased on Lõuna-Wenemaal. 

Meil peaksid olema segatüübilised koo
lid, nagu meil on segatüübilised majapi
damised. Mis puutub õpiainetesse sega-
tüübilistes koolides, siis ei ole selle küsi
muse juures tarwis waielda. Nii tuleks 
küsimuse alla, mis peaks iseenesest kuju
tama majapidamiskoolid; missuguseid 
majapidamisharusid peaks põllutööst ja 
karjapidamisest eraldi õpetama? Wõiks 
ütelda perenaistekoolid. Need perenaised, 
kes kanapidamist ei tunne, wõiwad olla 
küll perenaised, kuid mitte maal. Peab 
aga taluperenaine ka natuke põllupidamist 
ja põhjalikult karjapidamist tundma, siis 
oleks otstarbekohane, et majapidamiskool 
paigutataks põllumajanduskooli lähedusse 
ehk temaga hoopis ühendataks. Selles 
koolis wõiks olla teatud erialad, nagu on 
erialad ükskõik missuguses kutsekoolis ja 
ülikoolis. Ei saa wist keegi tulla tõen
dama, et meie majapidamiskoolis ei ole 
tarwis teatud määral samu õpiaineid kä
sitleda, mida põllutöö-karjapidamiskoolis 
käsitletakse. Kui meil põllutöökoolid kan-
natawad õpilaste ja ka õpejõudude puu
duse all, ja kui tahetakse õpilaste wähese 
arwu juures saada tarwiliku eelharidu
sega õpetajaid, siis läheks see kalliks 
maksma. Ei taheta neid kulusid, siis 
peaks teatud õpeained teiste ainete õpeta
jate kätte antama, kes aga wõhikud oleks. 
Sellepärast siis oleks küll üsna loomulik, 
et meil maamajanduslikud koolid kui mitte 
täiesti ühendatud, siis üksteisele ligemale 
asetatud saaks. Ja meil on tegemist õpi
laste puudusega, seda tõendas ka härra 
põllutööminister aruandega. Praegu ei 
ole meil nii suur puudus põllumajandus
koolide kui üksuste järele, sest peaks 'ka 
neid arwesse wõtma, mis asutamisele 
määratud; meil on õpilaste puudus ja õpi
laste puudus oleneb wäga tähtsal määral 
sellest, kuidas koolid paigutatud. Kui ta
hetakse neid 'koole asetada nii, et nad 
rahwale kättesaadawad oleksid, siis peaks 
nad wõrgus olema, aga mitte paarikaupa. 
Leebiku ja Helme koolid, üks põllutöö- ja 
teine majapidamiskool, need on paaris, 
nende wahe on 8 wersta, ja täitsa arusaa
daw siis, et nendele ka tulewikus, kui 
mõlemad asutatud, õpilaste leidmine ras
kem on. Õpilaste ootamine teisest maa-
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konnast, Wiljandi maakonnast, — sellega 
ei saa igatahes mitte rehkendada. Sest 
kui maakond peab kooli ülewal, siis mitte 
selleks, et teisest maakonnast õpilasi 
leida, sest õpilased lähewad hoopis kal
liks maksma. Minul selle kohta häid loo
tusi ei ole. Wõib näitusi tuua meie prae
gustest algkoolidest. Minu koduwallas oli 
4 kuueklassilist kooli; kahes õppisid 
mitme walla lapsed. Kui maakond wõttis 
neilt abirahad, mis wõimaldas kahe kooli 
kahte wiimast klassi ülewal pidada, siis 
suluti need 2 klassi, sest oma walla laste 
jaoks oli kahest kuueklassilisest küllalt. 
Waewalt wõib selle peäle minna, et 
Walga maakond hakkaks kulusid kandma 
selleks, et Wiljandi maakond wõiks õpi
lasi õppima saata ilma kulusid kandmata. 
Mingisugust kawa ei ole senni ei algkoo
lide kohta waldade suhtes, ei ka maja-
pidamiskoolide kohta maakondade suhtes 
teoksil, kuidas ja missuguses proportsioo
nis wõiks omawalitsusea neid koolisid 
ülewal pidada, kuhu tahetakse mitme
sugustest omawalitsuse üksustest õpilasi 
saata. Sellepärast oleks kooli asetamine 
Leebikusse selle rohkem kui liiwa peäle 
asetamine. 

Uudisena kostis mulle härra põllutöö
ministri kõnest see, et mõisasüda endi
sele omanikule mitte antud ei ole. Wõi
malik, et mind eksiteele on wiidud. Ar
wan aga, et eksitus wõib wäga wäike 
olla, sest kui mõisasüda on kooli jaoks 
reserweeritud, kohapealsele rahwale öel
dakse, et sinna 20—30 aasta jooksul 'kooli 
ei tule ja ka härra põllutööminister ise 
tunnistas, et Leebiku kool on üks wiimas
test, mis teostamisele tuleb, senni aga 
endine mõisaomanik seda maad kasutab, 
siis saadakse sellest ainult ühte moodi 
aru ja andmisel on omad arenemisjärgud, 
mille juures juriidilist dispuuti teha mina 
end kutsutud ei tunne olema. Niipalju on 
teada, et mõisaomaniku poegadel on õigus 
maa peale, nemad oma õigusi kaitsewad, 
ja senni on neile lubadusi antud, et neile 
mõisaküla edasi jäetakse. Kui mõisasüda 

' neile edasi antakse, on põllutöökool ilma 
hooneteta: aga ilma hooneteta maa peale 
kooli asutada tähendab suuri ehituskulu-
sid. Meil on ka küll mõisasüdameid, kus 
majad katkewad ja remonti tarwitawad. 
Kui ühes kohas majad lagunemisel ja 
teises kohas nende asemele tahetakse 
uusi ehitada, siis on see ilmaaegne ja üle
arune riigi ja rahwa raha kulutamine; 
seda wõiks otstarbekohasemalt ja pare
mini kasutada. 

Mis puutub sellesse, et Walga maa
kond on Leebikusse kooli asutamise ots
tarbekohaseks tunnustanud, siis pean 
tähendama, et mõned asjad wiidakse ka 
noatera peal läbi. Nii minu arwates on 
ka see küsimus noatera peal läbi wiidud. 
Igatahes kohalik rahwas selle omawalit
suse asutuse otsust, kelle kätte põllutöö
ministeerium need küsimused andis, mitte 
heaks ei kiitnud. 

Sellest kõigest järeldan mina, et Helme 
põllutöökooli 280 wakamaad põldu, mis
sugune kool koguni üheaastane, jõuaks 
küllalt mahutada selle inaa-ala peale ka 
majapidamiskooli, aga Leebikusse teise 
kooli asutamine tarwilik ei ole. Nendes 
kahes koolis, kui nad samas paigas, Õpe
taksid ühed ja needsamad õpejõud, mis 
oleks otstarbekohane tööjaotuse kui ka 
riigi raha kokkuhoidmise mõttes. Oleks 
igatahes aeg kõnelema hakata, kas on ots
tarbekohane eraldada ühele koolile 280 
wakamaad põldu, teisele 180 wakamaad 
põldu, wõi aitaks sellest, kui oleks nad 
normaaltalud. Meie ei ole mitte kohus
tatud mõisawalitsejaid kaswatama hak
kama, kui meil omal mõisaid ei ole, waid 
meie peaksime kaswatama wäikemaa-
pidajaid ja neil oleks parem, kui nad saak
sid koha peal wäikemaapidamist õppida. 
Ja nüüd on küsimus, kas on otstarbe
kohane neid õpetada majapidamises, 
millel 280 wakamaad põldu, kui neil 
pärast ainult 60—80 wakamaalise krundi 
juures töötada tuleb. Mulle näib, et Riigi
kogu mitte halwasti ei teeks, kui ta omalt 
poolt seda küsimust teatud kallaste wa
hele juhiks ja soowi awaldaks, et koolid 
saaks nende wõrgu kinnitamise ja määra
mise juures territoriaalselt õieti paiguta
tud ja nii sisse seatud, et riigil majandus
likult mingisuguseid raskusi " kanda ei 
tuleks. Sellepärast panen omalt poolt 
ette Riigikogule wastuwõtmiseks järg
mise ülemineku-wormeli: ,,Ära kuulates 
põllutööministri wastus Eesti sotsiaal
demokraatliku tööliste partei Riigikogu 
rühma arupärimise peäle Leebikusse 'ma
japidamiskooli asutamise asjas, tunnistab 
Riigikogu tarwilikuks, et põllumajapida-
mise koolide wõrk territoriaalselt ja ma
janduslikult otstarbekohasemalt teosta
taks ja läheb päewakorras edasi." 

J u h a t a j a K. W i r m a : Rkl. Lii
ganda poolt on ette pandud lihtülemineku-
wormel: „Riigikogu, ära kuulates Waba
riigi Walitsuse wastamise Eesti sotsiaal
demokraatliku tööliste partei Riigikogu 
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rühma arupärimise peäle Leebikusse ma
japidamise kooli asutamise asjus, — läheb 
päewakorras edasi." 

J. S o o t s (põl.): Lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Käesolew sotsiaaldemo
kraatide arupärimine käsitab kahte küsi
must, millel on üldine, kui ka eriline täht
sus selle maa-ala kohta, mis Walgast 
Wiljandini ulatab. Nimelt käsitatakse 
selle maa-ala kohta üldist hariduslikku 
küsimust, eriti põllumajanduslikku hari
dust, ja 2) kuidas kawatseb põllutöömi
nisteerium neid maanäljaseid rahuldada, 
kes maaga senni rahuldatud ei ole. Rkl. 
härra Wain'i wastuwaidlusest härra põl-
lutööministrile näeme meie, et ta seda 
küsimust mitte küllalt selgelt ja põhjalikult 
ei ole arendanud ja sellepärast wõtan ma 
omale ülesandeks seda selgemini teha. 
Kui teie waatate selle maa-ala kaarti, mis 
käib Wiljandist Walgani, siis teie näete, 
et tema tsentrum on umbes Tõrwa alew, 
mis on Walgale natuke ligemal kui Wil-
jandile. Kõigist raudteedest on ta kaugel, 
Puka jaam on kõige ligemal, see on um
bes 30 wersta. Sellepärast wõib selle 
maa-ala kohta ütelda, nagu see wanasti 
wiisiks oli, et — keiser on kaugel ja Jumal 
on kõrgel. Seda taipasid kohalikud ela
nikud juba endisel Wene ajal ja selle
pärast otsustasid ise. . . (W a h e 1 h ü ü e 
p a h e m a l t p o o l t . ) Mis Teie Tõrwa 
kohta ütlesite? (J. P i i s k a r, is.: A g a 
s e e u u s r a u d t e e , m i s k a w a t -
s e t i e h i t a d a ? ) Jah, tahetakse ehi
tada, wäga rõõmustaw on, et tahetakse 
ehitada ja weel rõõmustawam oleks, kui 
see tahtmine saaks teostatud, aga kahjuks 
meie räägime weel selajal, kus see taht
mine weel teostatud ei ole. Ja kui see 
teostatud oleks olnud, siis wististi seda 
rääkimist praegu tarwis ei oleks olnud. — 
Nii siis juba Wene ajal, kus keiser kaugel 
ja Jumal kõrgel oli, siis juba otsustas ko
halik seltskond ise käed külge panna ja 
ise katsuda kohaliku rahwa haridustasa-
pinda tõsta. Kõige esiteks astus kokku 
haridusselts ja otsustas asutada kesk
kooli Tõrwa alewisse. Et üldise hariduse 
wastu kõigi kihtide huwid kokku läksid, 
siis jõuti juba Wene tsaariajal nõnda kau
gele, et seal pandi käima eraprogümnaa-
sium. Kaugemale sel ajal ei jõutud. Hil
jem nimetati tema küll ümber realgüm-
naasiumiks, aga kõiki klasse ei suudetud 
awada ja alles Eesti Walitsuse ajal nüüd 
lõppude lõpuks on tema täielikuks kesk
kooliks wälja kujunenud ja on wõetud rii

gikoolide wõrku. Selles suhtes on siis 
kohalik ringkond oma üldise hariduse 
saamise alal rahuldatud. ( S e g a n e w a -
h e 1 h ü ü e p a h e m a l t p o o l t . ) Waa
dake, see käib ka hariduse kohta, enne 
peab kusagil üldhariduslikus koolis midagi 
õppima, sest põllutöö ja majapidamise 
kooli ei wõeta ilma hariduseta isikuid 
wastu. Kui teie seda enne ei teadnud, siis 
teate seda nüüd.. . Selsamal ajal tõusis 
küsimus üles, kuidas tõsta põllumajandus-
hariduslikku pinda, sest on ju teada, et 
Eesti on põllumajanduslik maa, kuna kooli 
kusagil seal ligidal ei olnud. Sellepärast 
jõuti ka juba Wene ajal otsusele, et tar
wis on ka põllutöökool asutada. Asja 
etteotsa astus kohalik põllumeesteselts 
juba 1910 a. Ta määras ühe summa, et 
asutada kohaliku kihelkonnakooli juurde 
põllutööklassi. ( W a h e l h ü ü e p a h e 
m a l t p o o l t . ) Jah, Helme kihelkonna
kool on ka Leebiku rahwa tarwis. . . Ma 
juba ütlesin, et oli kawatsus awada kihel
konnakooli juures põllutööklassi. Kuid et 
sel ajal kihelkonnakoolil oli ainult 12 wa
kamaad põldu, siis wõis eeldada, et an
tud haridus on wäga teoreetiline. Teisest 
küljest oli kooliõpetajat wäga raske leida. 
Peale selle tuli warsti sõda, mis muidugi 
kõik kawatsused ümber lükkas. Eesti Wa
litsuse ajal tuli asja uuesti alustada. Siis 
pöörati ka põllutööministeeriumi poole, et 
see reserweeriks põllutöökooli awami
seks Helme mõisasüdame. Sellele tuldi 
esiteks wäga hästi wastu, aga wiimati, 
kui kohalikud moonamehed käisid kaeba
mas, siis taheti seda juba uuesti tagasi 
wõtta. Kohalikul seltskonnal tuli kaua 
wõidelda, et Helme mõisasüdant, nimelt 
265 wakamaad, see on umbes 90 tiinu, 
kätte saada põllutöökooli asutamiseks. 
Aga kooli ise ei jõutud weel käima panna 
nimelt sellepärast, et see maanurk on ka 
Eesti Walitsuse ajal jäänud kõrwaliseks 
maanurgaks. Teistes maakondades oli 
see õnn, et maakonnawalitsused wõtsid 
põllumajandusliku hariduse arendamise 
eneste katte, andsid kohalikkudele seltsi
dele abirahasid, ja asutasid koolisid. Walga 
maakonnas seda ei sündinud. Ja nimelt 
sellepärast, et maakonnawalitsuses oli 
enamus sotsiaaldemokraatide käes, kes 
põllumeeste wastu on, ja mingisugusel 
wiisil ei taha sallida, et ka põllumehed 
oma eriharidust täiendada wõiks. (N a e r.) 
Sel ajal meie kuulsime küll, et tehakse 
kõiksugu kawatsusi hoolekande alal. Nii 
räägitakse, et Walga maakonnawalitsus 
asutanud wanadekodu. 
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Muidugi, seda on ju ka tarwis teha ja 
selle wastu iseenesest midagi ei wõi olla. 
Kuid sinna 'kogutakse wanad talunaised 
kokku ja seal hakatakse neile linnakul
tuuri õpetama, sellega, et neile püksid 
jalga aetakse. Muidugi kohalik rahwas 
imestab ja ütleb, et meie oleme kogu elu
aja maal elanud, pole meil seda tarwis 
olnud, aga nüüd tulewad järsku uued kul
tuurilised nõuded. Waadake, niisuguses 
sihis töötab Walga maakonnawalitsus. 
Aga mis põllumajanduse tõstmiseks waja 
läheb, sellest Walga maakonnawalitsus ei 
taha kuuldagi. Ja sellepärast, et seal on 
mõõduandwad niisugused waated, siis ei 
ole seal senni ajani põllumeestekooli teos
tatud. Nüüd on kohalik seltskond, nimelt 
7 organiseeritud seltsi, pööranud Riigi
kogu poole, pööranud põllutööministee
riumi poole, et ometi lõppude lõpuks riik 
selle kooli käima paneks ja oma katte 
wõtaks, sest et üks wäike maaselts ei 
suuda seda teha, kui maakonnawalitsus 
ei aita. Loodetawasti tuldakse nüüd sel
lele wastu ja pannakse see peremeeste-
kool käima. Ma nimetan seda sellepärast 
peremeestekooliks, et ta on üheaastane 
põllutöökool ja sealt peawad tegelikud 
peremehed wälja tulema. (M. M a r t n a , 
sd.: K a s s e a l n a i s t e l e p u k s a 
j a l g a ei h a k a t a a j a m a ? ) Ei, sinna 
pole kawatsus naisi wõtta, waid ainult 
mehi, sest peremees talitab ikka põllul ja 
hobustetallis, aga perenaine lehmalaudas 
ja kapsaaias, nii et nende talitus läheb 
natuke lahku, ja selleparast ka nende 
ettewalmistus. (N a e r.) Nagu teie teate, 
ei saa aga maja pidada üksi peremehega, 
peab olema ka perenaine.. Walga maa
konnas ei ole aga ühtegi põllutöö- ega ka 
majapidamiskooli, ja kõik niisugused koo
lid on Walga maakonnast kaugel. Üks 
põllutöökool on Wõru ligidal, üks Wil
jandi ligidal, ja kõige ligemal on Pärnu 
maakonnas asuw Polli põllutöökool, aga 
seegi on kaugel küllalt, 40—50 wersta. 
Majapidamiskoole aga on meil weel wä
hem kui põllutöökoole, ja õpetatud pere-
naisi teie ei leia. Sellepärast kohalik 
seltskond on pööranud põllutööministee
riumi poole, et see wõtaks ja awaks Lee
bikusse ühe majapidamiskooli tegelikkude 
perenaiste tarwis. Teie küsite nüüd, miks 
just Leebikusse peab see kool awatud 
saama ja mitte Helmesse. Sellepärast, et 
Helmes ei ole ruumi, ega piimameiereid 
olemas, kõik sealt mõisa piim wiiakse 
Tõrwa alewisse. Seal aga, kus tegelikka 
perenaisi kaswatatakse, peab meierei 

olema. (N a e r.) Olge nii lahked ja ütelge, 
mis teie naerate! (J. W a i n , sd.: T e i e 
s e l g e i d t e a d m i s i n a e r a m e ! ) Ma 
arwan, et nad selgemad on, kui teie omad. 
Teie peaks teadma, et ilma selleta läbi 
ei saa, sest piimaasjandus on just üks 
tähtsam majapidamise ala. 

Kui meie riik awab linnarahwale 
rauatöökoole, puutöökoole, siis ometi 
põllumehed wõiwad nõuda, et saaks awa
tud riigi kulul ka majapidamiskoole. Ja 
just sellest wälja minnes kohalik selts
kond tahab ja nõuab, et Leebikusse saaks 
awatud majapidamiskool riigi kulul, ja 
mitte nõnda, kui härra Wain seletab, et 
kohalik seltskond wõi maakonnawalitsus 
peaks teda ülewal pidama, waid riik peab 
seda ülewal pidama. Praegune 'maakonna
walitsus ei suuda seal mingisugust kooli 
awada ega ülewal pidada. (M. M a r t n a , 
sd.: K a s s e l l e p ä r a s t , e t s e a l on 
so ts id?) Jah, sellepärast just seda ei saa! 
Sotsid parandaksid küll seda seisukorda, 
ja kui nad wõimule saawad, siis ka pa-
randawad, kuid praegu on wõimul sotsid. 

Mis puutub eriti Leebiku mõisasüda-
messe, siis härra põllutööminister siin 
ütles, et süda on kawatsetud anda põllu
töökoolile. Mina ei tea täpselt mitte 
ütelda, kui palju ja kuidas wiisi see saab 
teostatud, sest minu teada pole selle mõi-
sajagamise plaan weel kinnitatud, sest 
mõis tuleb jagamisele alles sel kewadel. 
Aga mul on teada, et nüüdse kawatsuse 
järele saada suurem hulk hooneid sellele 
kawatsetawale majapidamiskoolis, ja 
endisele omanikule ning tema poegadele, 
kes Eesti wabadussõjast on osa wõtnud 
ja kellel õigus on maad saada, jäetawat 
kaks hoonet. Minu isikliku arwamise jä
rele kahe hoone äraandmine ei riku mitte 
mõisasüdant sedawõrd, et seal ei oleks 
wõimalik kooli awada. Nõndawiisi peab 
küll otsusele jõudma, et Leebiku on ko
hane selleks, et sinna majapidamiskooli 
awada ja et kohalik seltskond tahab, et 
kool saaks awatud riigi kulul. Sellepärast 
ei ole ka mingisugust põhjust arwata, et 
teistest maakondadest ei lubata õpilasi 
sinna minna. Niisugune traditsioon wõis 
ehk olla wallakoolide juures endisel ajal, 
kus wald pidas oma kooli ülewal. Siin on 
aga tegemist riigikooliga kahe maakonna 
piiril, mis just hõlbustab kahele maakon
nale seda kooli tarwitada, sest kui ta rii-. 
gikool on, siis on ta waba igaühele. Selle
pärast kohalik seltskond tahabki riigi
kooli. (J. W a i n , sd.: M u i d u o l e k s 
k o o l H e l m e s ! ) Helme on ka wäikene, 
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ainult 90-tiinuline. Abja mees ei tunnista 
seda heaks talukski. (M. M a r t n a , sd.: 
T e i e o l e t e k a A b j a s t ? ) Ei ole, ma 
olen Helmest. Mis puutub sellesse, mis 
härra Wahi siin ette tõi, et 'kui Leebiku 
mõisasüdant kooli alla ei antaks, siis 
saaks Tõrwa rahwas maaga rahuldatud. 
(J. W a i n , sd.: M a T õ r w a s t ei 
r ä ä k i n u d . ) Teie arupärimises on ni
metatud just ^kohalikud" ja Teie kõnele
site Tõrwa rahwast ja sellepärast tahan 
ma ka seda Tõrwa rahwast natuke puu
dutada. (M. M a r t n a , sd.: N o h , 1 o o -
d e t a w a s t i o m e t i h e a s t k ü 1 -
j e s t.) Niisugusena, nagu ta on. (M. 
M a r t n a , sd.: T õ r w a r a h w a s ei 
p u u t u k o o l i s s e . ) Kui härra Wain 
arupärimist põhjendas, siis leidis ta, et 
kui majapidamiskooli Leebikusse mitte 
asutada, siis saada mõned Tõrwa isikud 
maad. Kui teie waatate ise seda Leebiku 
mõisasüdant, mis seal kawatsetakse anda 
koolile ja mis nõnda umbes 90-tiinuline on, 
siis see õieti on 2—3 normaaltalu suurus. 
Muidugi ma saan aru, kui kohalik rahwas 
üldisi huwisid ei tõsta kõrgemale isikli
kust huwist, temal ei ole muidugi sellega 
midagi asja, kas saab kooli wõi ei saa. 
Muidugi ta tahab, et seal põllutöökooli ei 
oleks, et saaks aga isiklikult maad. Minu 
teada kusagil pool ei ole endised mõisa-
moonamehed sellega nõus, et maa wõe
takse põllutöö- wõi majapidamiskooli 
alla. Siin on igalpool niisugune nähtus ja 
see on ka Leebikus. Mina arwan, et nii
suguse üksiku arwamise peäle ei wõi 
suurt tähelpanu pöörata. (M. M a r t n a , 
sd.: T e i e w a a t a t e k o h a l i k k u d e 
hu w i d e p e a l e.) Ei, ma waatan natu
kene laiemini. Härra Wain tõi ette oma 
arupärimise põhjendamises, et Tõrwa 
rahwas tahta seal maad. Mina pean aga 
ütlema, et Tõrwa rahwas on aga- alewi-
elanikud ja nemad maaga ei ole seotud. 
Mõned on ka maad tahtnud, aga selle 
maa pidamine näitab, et see tahtmine mitte 
tõsine ei ole olnud. Nimelt on teada, et 
neile on wastu tuldud ja Patküla wana 
mõis wäiksemates kruntides rendile an
tud. Mõned nendest on päris kenasti 
maad pidanud, kuid on ka niisuguseid ole
mas, kes selle maa järgmisel aastal tagasi 
andsid, ehk harisid sedawõrd halwasti, et 
tuleks küsida, kas nende käest seda maad 
ära wõtta ei tuleks. On ju arusaadaw, kui 
suure majapidamise juures, kus näituseks, 
kartuli üleswõtmine palju aega nõuab, 
kartulid halwal sügisel, nagu tänawu, 
lume alla jääwad. Kui on aga maad wäi

kene tükikene ja sealgi kartul lume alla 
ja osa põldu kündmata ja harimata jääb, 
siis wõib öelda, et see ei ole korralik ma
japidamine. See juba iseenesest näitab, et 
sarnased Tõrwa alewielanikud maapida
misest huwitatud ei ole. (M. M a r t n a , 
sd.: A l e w i i n i m e s e d m i n g i s u 
g u s t m a a d ei s o o w i . ) Härra Wain 
tõi aga ette, et nad soowiwad, et Tõrwa 
elanikud tahawad maad saada. Wähemalt 
anti neile maad Patküla wanast mõisast, 
seal oli saada, aga sedagi ei haritud iga
kord hästi. Mis puutub aga Leebiku ja 
Helme moonameestesse, siis on nad ka 
omad krundid saanud. Leebiku mõisas on 
iseenesest palju halwem maa, kui Leebiku 
wanas mõisas. Leebiku mõisas on maa 
ainult sellepärast hea, et selle endine pe
remees wäga suured summad sinna sisse 
pani. Ainult selle tõttu on ta enam-wähem 
kõlbulikuks saanud, et põld kui ka heina
maa torutatud on, ja nimelt soost tehtud 
heinamaa. 

Kui nüüd see soost tehtud heinamaa 
ära jagada, siis wõib enam-wähem kind
lasti öelda, et tema mõne aja järele sooks 
tagasi muutub, sellepärast et wäikemaa-
pidajad ei suuda seda maad torutada ja 
teda harida nii, nagu seda suurmaapidaja 
wõib. (M. M a r t n a , sd.: K u i t e d a 
j u b a t o r u t a t i , s i i s ei o l e ju 
e n a m t o r u t a m i s t w a j a . ) Torud 
ummistawad ju järjesti, te peaks ju 
teadma, et midagi igawesti ei kesta. 

Nagu teie näete, ei ole see Leebiku 
mõisasüdame maa-ala kuigi suur ja kui 
sinna ka mitte ei asutata majapidamis
kooli, siis sellest ikkagi palju ei jätku 
nendele, kes maad tahaksid saada, kuna 
seal suuremal määral maad anda ei saa. 
Õieti ei ole ka seal enam suurel hulgal 
maatahtjaid, sest et suurem hulk maasoo-
wijaid juba enam-wähem rahuldatud on. 
Neile kõigile on juba maa wälja jagatud 
ehk küll mitte suurel määral, kuid siiski 
rahuldawalt. Mina ei saa üldse aru, mis
pärast niisuguste arupärimistega esine
takse ja asja kunstlikult suureks puhu
takse, kuna ometi eluline tarwidus nõuab, 
et sinna kanti mitte ainult üksi põllupida-
miskool, waid ka majapidamiskool peaks 
asutatud saama, sest niihästi peremehed 
kui ka perenaised peaks meil rohkem 
spetsiaalharidust saama, mis neil kaunis 
puudulik on. Walitsus peaks rohkem tä
helpanu selle peale pöörama, et maanur
kades, mis jaamadest kaugel ja samuti 
linnadest ning alewitest, põllumajanduslik
ku haridust tõsta, sest et seal agronoomi-
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line haridus puudulik on. Mina ei saa su
gugi aru, mispärast niisuguseid arupäri-
rnisi sisse antakse, kus kõik liialdatakse ja 
millede arutamisega ilma asjata aega rai
satakse. Arupärimises kujutatakse ette, et 
seal jumal teab missugust ülekohut kelle
gile tehakse, kuna ometi seal mitte mi
dagi hirmust ei ole, waid seal on ainult 
katset tehtud meie põllumajandusliku ha
riduse täienduseks kooli awada. Kui tahe
takse kellegile midagi ette heita, siis 
wõiks wast ette heita seda, et walitsus 
küllalt energiliselt talitanud ei ole põllu
majandusliku hariduse tõstmiseks selles 
maakonnas. See oleks kõik. 

J u h a t a j a K. W i n n a : Sõna on 
rkl. Johansonil faktiliseks märkuseks. 

L. J o h a n s o n (sd.): Härra kindral 
Soots tähendas siin, et Walga maakonnas 
olla asutatud mingisugune wananaiste 
kodu, mis mingisuguseid iseäralisi „kul-
tuurilisi" ülesandeid täitwat. See teade ei 
wasta mitte tõele. Walga maakonnas on 
teoksil wanadekodu, kuhu paigutatakse 
need wanad, kes kõrwaltani tarwitawad 
ja kellel muud toetust ei ole. Sinna ko
dusse ei taheta mitte ainult wanu naiste-
rahwaid paigutada, waid ka wanu mees-
terahwaid. Ja kui nüüd Teie, härra kind
ral, kõnelete niisuguse asutuse juures pil
kawalt ja tarwitate ühtlasi labast soldati-
nalja wananaistest ja pükstest, siis lubage 
ka oma kultuurilikkuse juures kahelda. 
(J. W a in , sd.: H ä r r a S o o t s'i a r u 
s a a m i n e h o o l e k a n d e s t . ) 

J. P u s k a r (is.): Mina ei kawatse-
nud selle küsimuse juures sõna wõtta, 
aga härra kindrali nii wäga omapärane 
selgekstegemise püüe sunnib ka mind 
mõnda ääremärkust tegema. Mulle ei ole 
selge, miks peab meie põllutöö- ja maja-
pidamiskoolide wõrk nii korraldatud 
olema, et koolid üksteisest umbes küm
mekond werstasid eemal on, mille tõttu 
nemad ei saa neidsamu õpejõude tarwi
tada ja kus koolidel peawad erilised sisse
seaded olema. Härra kindrali seletuse 
tagajärjel sai mulle aga päris selgeks, et 
niiwiisi neid asju küll ajada ei tohi. Kui 
nendele koolidele mõlematele mõisasüda
med jätta, siis ei jää need südamed mitte 
kooli majapidamise otstarbeteks, waid 
nad lähewad mingisugusteks teisteks 
ülesanneteks. Inimesed, kes kohalikka 
olusid tunnewad, on seda rääkinud, ja-ka 
härra kindral ei suutnud mitte küüne-
wäärtki näidata, mis kõneleks selle poolt, 

et peab olema üks põllumajanduslik kool 
Helme mõisas ja teine Leebikus, mille 
wahet on ainult mõned werstad. Ma 
wõiksin härra kindralile tema rahustami
seks öelda, et kohalikud põllumehed näh
tawast! sellega lepiwad, et majapidamis
kool Helmes oleks, sest Walga maäkon-
nawalitsuse ja riiklikul toetusel on praegu 
Helme mõisas awatud majapidamiskursu-
sed. Ma ei tea täpselt, kas nad on juba 
awatud, kuid igatahes pidid nad awatama 
juba jaanuari lõpul. Peremeestekooli ei 
ole seal weel üldse. Helme on siis ikkagi 
ka perenaistele 'kergesti kättesaadaw, 
olgugi et ta raudteest kaugel on. Tähen
dab, tegelikult ei ole Leebiku mitte ainus 
koht, kus wõib majapidamiskool olla ja 
ma küsiksin weel kord, mispärast nõu
takse uut mõisasüdant, kunni ei ole weel 
käima pandud põllutöökoolgi. Kas on seda 
tarwis kellelegi ekspluateerimiseks wõi 
millegiks muuks, sest senni, nagu mina 
tean, ei ole seal põllutöökooli mitte awa
tud. On see sündinud sellepärast, et õpi
lasi ei ole, nagu seda mõnelt poolt kõnel
dakse, wõi sellepärast, et õpetajaid ei 
saada, wõi weel millegi muu pärast, 'kuid 
mina arwan, et kõik need põhjused on 
ühewõrra mõõduandwad, sest et iga 
kümne wersta peale põllutöö- ja majapi-
damiskoole sisse seada ei saa. Kui nüüd 
härra kindral ütleb, et siin omawalitsused 
ega seltskondlikud organisatsioonid kulu
sid ei pruugi kanda, waid et riigikassa 
kulud oma peale wõtab ja sellepärast 
kerge on majapidamise kursusi ja meierei
sid asutada ja iga walla peale niisugune 
majapidamiskool, siis eksib tema. Siin on 
tarwis meelde tuletada, kuidas meil isegi 
kümneidtuhandeid kärbitakse, kuidas 
nende pärast suuri lahinguid lüüakse, kui 
raha teiseks otstarbeks määratakse . . . 
(J. S o o t s , p õ l . . - K e s s e d a o n t a h t -
n u d ? ) Aga kuidas majapidamiskooli 
saadakse seal luua, see on hoopis proble
maatiline küsimus. Kas peab seal tingi
mata meierei olema ja mina küsiksin 
härra Holbergalt, kas see on otsarbeko-
hane, et meierei asutatakse kooli juurde 
wõi oleks otstarbekohasem kooli wiia 
meiereisse. Mina arwan, et peremehel 
tuleb ka meiereiga tegemist teha, mitte 
ainult perenaisel, ja ega teie ometi meie
reides perenaisi ei kaswata. Meierei on 
õppeabinõu majapidamiskoolis. Minu 
teada ei ole Helmes praegu mitte põllu-
meestekool, waid just majapidamise kur
sused. Kust küljest teie seda asja ka ei 
wõta, ei ole kuidagi wiisi selgeks tehtud, 
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miks majapidamiskool just Leebikus 
peaks olema. 

Kui härra kindral wälja paista laseb, 
et Walga maakonnas ei olla põllutöökooli 
sellepärast, et sotsid seal asja ajawad, 
siis see ei ole mitte nii, waid just kogu-
põllumccste poliitika tagajärjel on asi seal 
kängus. Kui seal kolmas maakonnawalit-
sus — praegusest arwates — oskas ainult 
seda teha, et ta inimestele andis kahe-
käega laenusid, maakonna summadest 
muidugi, mida alles nüüd sisse peab 
nõudma, kuna nende otstarbe ei ole 'kel
legile selge, siis wiis ta oma majapida
mise nii kaugele, et temale järeltulew 
maakonnawalitsus majapidamise üle 2-
miljonilise puudujäägiga üle wõttis. Järg
misel maakonnawalitsusel on siiski wõi
malik olnud asja nii ajada, et nüüd wõlad 
enam-wähem tasutud on. Aga seda eest
kätt just sellepärast, et seal ei ole, eriti 
maakonnanõukogus, põllumeestel enam 
niisugust mõju nagu waremalt. Nüüd, uue 
maakounawalitsuse moodustamise puhul 
olid just sotsialistid need', 'kes nõudsid 
põllumajanduse osakonnalt elawamat te
gewust. Sotsialistidele heidetakse ette, 
et nemad takistajaks olla, ja püütakse 
näidata, et nad Helme mõisa põllutöökooli 
asutamise wastu on seisnud. Tõepoolest 
ei ole aga nii. Põllumajanduse osakonda 
on juhtinud põllumehed, aga maakonna 
agronoom, kes mõisas peab korraldusi 
tegema, läheb ilma maakonnawalitsusele 
teatamata, 'kelle teenistuses ta on, lihtsalt 
Tartu ülikooli. See on kogupõllumeeste 
poliitika. Seda on Walga maakonnas ae
tud ja selle wastu olid just sotsialistid, 
kes ütlesid, et nemad sarnast põllumajan
duspoliitikat ei pea mitte õigeks ja et ne
mad leiawad, et tuleb asutada põllutöö
koole ja teisi kutsekoolegi ning tuleb neile 
hing sisse ajada ja tuleb põllumajandust 
üldse rohkem arendada, kui seda senni 
on tehtud. Ja sellepärast on ülearune, kui 
härra kindral oma lameda naljaga püüab 
teisi wastutawaks teha, aga mitte kõige 
lähemal seisjaid. Mina omalt poolt tahak
sin ka tähendada sellesama peale, mis 
siin faktilise märkusena rkl. Johanson 
juba tähendas, et ^ennikaua, kui kindral 
ei ole mitte öelnud, kus need naisterah
waste kodud on, millest ta irooniliselt 
kõneles ja mis Walga maakonnas olla 
awatud, lubatagu öelda, et härra kindral 
luiskab. On ainult kawatsusel awada 
wanadekodu. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ma palun 
mitte haawawaid sõnu tarwitada. 

J. P u s k a r (is.): Ja kui härra 'kind
ral arwab, et see asutus siiski tarwilik 
on, mispärast siis etteheiteid teha ja sel
lest numbrit teha, et sotsialistid on seda 
püüdnud teha. 

Mina arwan, et ei ole wajadust ja tar-
widust kõnelda ei põllumajandus- ega ma-
japidamiskooli wastu. Kuid wõtta kaks 
kõrwutiseiswat mõisasüdant, üks ühe ja 
teine teise kooli tarwis — see ei ole ots
tarbekohane, ja siin on wäga palju põh
jusi kahelda, et seda ei tehta mitte kooli 
huwides, waid tehakse sellepärast, et 
mõisasüdant katsuda wähemalt teatawaks 
ajaks teatawale isikule hoida. See on 
minu mulje. Olen käinud Leebikus ja 
Helmes, tunnen neid asju ja teatawa pii
rini ka neid põhjusi, mispärast sinna just 
kaks mõisasüdant on tarwitada jäetud. 

J. W a i n (sd.): Mul oleks ainult mõne 
üksiku asja peale tähendada. Muidugi, kui 
põllumees räägib, siis peaks palju asju 
selgeks saama. Härra Soots siin tähen
das, et peremehele jäägu põld, perenai
sele aga köök ja kapsaaed. ('J. S o o t s , 
põl.: „K a r j a 1 a u t" ü t l e s i n ! ) Karja
laut ja kapsaaed. Mina mäletan, et omal
ajal Saksamaal umbes sarnases ringkon
nas, kus härra Soots liigub, oli arwamine, 
et naistel olgu meeles ainult köök, kirik 
ja lastetuba. . . (J. S o o t s , põl.: K a s 
t e i e n a i s e d k ü n n a w a d ? ) Teie 
paneks nad küll kündma, kui see Teie 
teha oleks; et nad künda wõiwad, on ju 
selge, ja nad teewad seda perekondades, 
kus maatükk wäike ja majapidamine pe
rekonda ära ei elata. 

Täiesti imelik on sarnane seisukoht, et 
ainult naiste hoolde karjalaut jäetakse. 
Mul on küllalt teada, kus see mitte nii ei 
ole, kus karjalaut ka meeste hooleks on 
jäetud. Teie wangutate küll selle peale 
pead, kuid kuulake järele, siis kuulete, et 
arenenud karjapidamistes, eriti puhtate 
lautadega taludes mehed sel alal tööl on. 
(J. S o o t s , põl.: M õ i s a d e s k ü l l ! ) 

On ebamäärane arwamine, et põllu-
majapidamiskoolis peab tingimata meierei 
olema, nagu õpiksid perenaised meieri
teks. Niimoodi meie majapidamiskoolist 
aru saada ei tohiks. Kui teie enesele näi
tuseks ette kujutaksite, et igas majas, kus 
lehmad olemas, ka wõikloppija ja mõni 
wäike koorelahutaja olema peawad, siis 
on see küll wäga sootslik põllumajanduse 
tundmine. (J. S o o t s , põl.: M õ n e s 
t a l u s t u 1 e b ju n i i e t t e . ) Jah, mõ
nes mahajäänud talus wõib küll tulla. 

4 
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Aga iseenesest ei ole see mitte põlluma
janduse kultuuri tõstmine. Mõnes talus 
wõib tulla ette, et kadakapuust pütt te
hakse, et piima hapendada, aga edenenud 
talud peawad oskama piima saada ja 
ühiselt ümbertöötamiseni alal hoida; kus 
nad aga ümber töötatakse, see on teine 
küsimus. Ma arwan, et ka teie naabrid 
arwamisel on, et meil ühismeiereid asu
tatakse. Esiteks, tuleks wähema kuluga 
läbi, teiseks, wähema 'küttega, ja kolman
daks, weel paljude teiste wäiksemate 
wäljaminekute kokkuhoidmisega. Ja ained 
saaks ka paremini walmistatud. (J. 
S o o t s , põl.: N i i s u g u s t e üh i s 
a s j a d e g a ei t o h i k s p e r e n a i n e 
t u t t a w o l l a ! ) Wõib ju kõigi asjadega 
tuttaw olla, ja kui ta sellega tegemist ei 
tee, ununeb see tal ära. 

Sai weel selgeks, et Walga maakon
nas sennine Helme põllutöökool tarwili-
selt ei käi ja Leebikus ka alles kawatsu-
sel on. Tähendati, et sotsiaaldemokraa
did siin süüdi olla. Juba minu eelkõne
leja, rkl. Puskar, tähendas, et senni juha
tas põllumajanduse osakonda Walga maa
konnas põllumees; nädal wõi kaks tagasi 
on see osakond teisele juhatajale edasi 
antud. (J. S o o t s , põl.: M i s s e e o s a -
k o n n a j uh a t a j a s a a k s t e h a , k u i 
n õ u k o g u ei t e e ? ) Teie ei saa midagi 
teha, kui Teil ei ole 51% enamust kusagil 
esituskogus. Kõik jääb tegemata. Ühte 
olete saanud siiski teha, olete pannud 
mehe, kes pidi põllutöökooli korralduses 
tegew olema, ülikooli. Kõik see seletus, 
mis härra Soots ette tõi, ei näita sugugi 
ära, et peaks tingimata olema üks kool 
Leebikus, teine Helmes. 

J u h a t a j a K. W i n n a : Kuulutan 
weerandtunnilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 12.30 min. 
Peale waheaega jätkub koosolek 'kell 

12.50 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kphal sekretäär T. Kalbus. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Riigikogu 
läheb päewakorras edasi. 

P õ l l u t ö ö m i n i s t e r A. K e r e m : 
Lugupeetud Riigikogu liikmed! Ma lisak
sin endisele selgituseks weel paar sõna 
juurde. Siin mõned eelkõnelejad on oma 
kõnedes läbi paista lasknud, nagu oleks 
põllutöö- ja majapidamiskool üks ja see
sama, mille tõttu ei ole mõtet kahetüübi-

lisi koole awada, waid arwawad, et tu
leks awada koolid, kus peaksid õppima 
nii mees- kui naisõpilased põllupidamist 
ja ka majapidamist. Mina pean ütlema, 
et seda mitte nii ei saa mõista. On ju loo
mulik, et nii mees- kui naiskodanikkudel 
tuleb põllupidamist õppida ja temaga te
gemist teha, kuid nende ülesanded lähe
wad siiski lahku. On ju teinekord juhtu
misi, kus need ülesanded on üksteise wa
hel läbi põimitud. Ma saan aru, et üksi
kud perenaised ka peremehe kohuseid 
täidawad, need on üksikud nähtused, ega 
nende üskikute nähtuste järele ei saa 
koole seada. On ju wõimalus tütarlastel 
minna põllutöökoolidesse ja õppida kõike 
seda, mis poisslastele õpetatakse, ehk 
jälle ümberpöördult — ka poisslapsed 
õpiwad põllutöökoolides teatawaid aineid, 
mida ka majapidamiskool õpetab, kuid 
teisel määral. Nii oleks loomuliik, et meil 
tulewikus seda teed käia tuleb, kus 
ühelt poolt põllutöökoolid ja teiselt poolt 
majapidamiskoolid arenewad. Ka teistes 
maades wõime sedasama näha. Et meil 
majanduskoolide wõrk sugugi arenenud ei 
ole, see on wäga kahju. Et seda wõrku 
aga edukalt arendada, seda ei suuda mui
dugi mitte 2. aasta jooksul, kuid siin tu
leks lähemal ajal selle heaks midagi ära 
teha, eriti on põllutööministeeriumi! ka
vatsus selleks — kool luua, kus majapi-
damiskoolide õpetajaid ette walmistataks. 
Senni, kui neid õpetajaid weel tarwilikul 
määral pole, on ju loomuliik, et mingisu
guse majapidamiskooli edenemisest juttu 
ei wõi olla. (M. M a r t n a , s i : K a s 
s e e a s u t u s t u l e b k i L e e b i 
k u s s e?) Seda mitte, aga see kool wõiks 
õpejõude Leebikusse anda. 

Nii siis, kahetüübilised koolid on möö
dapääsematud. Muidugi on siin küsimus, 
kas neid koole ühte majapidamisesse ase
tada, wõi kahte. Siin tahaksin ühe ise
loomuliku nähtuse peale näidata, ja ni
melt, et majapidamiskoolid on tekkinud 
enamalt jaolt ikka põllutöökoolist lahus. 
Wõib olla, et tulewikus see teisiti on, 'kuid 
kahtlen. Wõtan üldarwu, 52 põllutöökooli 
ja 30 majapidamiskooli. Iseenesest ei ole 
see kogu nii suur, milleni meie põllutöökoo
lide arw tõusta ei toniks. Wõiksin wa
hest oletada, et ta teatud aja jooksul sel
lestki üle tõuseb. Nimelt kui wõtta alu
seks seda, et meil on umbes sajatuhande 
majapidamise ümber peale maareformi 
teostamist ja kui siin rehkendada sellega, 
et iga majapidamise jaoks oleks isik, (kes 
põllutöökooli läbi teinud ja kui arwesse 
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wõtta seda, et see isik tööd wõiks teha 
umbes 35 aasta jooksul, siis oleks, kesk
miselt wõttes, kui weel arwesse wõtta, 
et põllutöökoolid mitte wähem kui 30 õpi
last igaüks igal aastal wälja lasta suuda
wad, — siis peaks olema meil wähemalt 
100 põllutöökooli. Kui meie tahame, et 
mitte ainult peremees ei ole põllutöökooli 
.lõpetanud, waid ka perenaine oleks ette 
walmistatud, siis peaks meil samapalju 
majapidamiskoole olema. Nii on puhtteo-
reetilised kalkulatsioonid, see oleks see 
üldine eesmärk, kuhu poole meie wälja 
tahame tulla ja kui seda nii eesmärgiks 
wõtta, siis paistab minule, et meie siin 
miitte liialdanud ei ole. Teine küsimine on, 
kas see wõrk on otstarbekohaselt ära jao
tatud. Mina tean, et põllutööministeerium 
seda wõrku arutas ja leidis, et see wõrk 
oli enam-wähem ühtlane. Wastaw eri-
kommisjon, kes ka seda wõrku on aruta
nud, leidis siiski, et kommisjonile ei ole 
kohalikud asjaolud mitte teada ning pidas 
soowitawaks, et ka maakonnawalitsused 
selle wõrgukawaga tutwuneksid. Nüüd 
on ka maakondade arwamised ära kuula
tud — need on ka jaatawad ja ma ei tea, 
kes seda asja siis kompetentne oleks ära 
määrama. Palju hääli maakonnawalitsus-
tes asja otsustamisel wastu wõi poolt oli, 
selle kohta meil andmeid ei ole. Enne kui 
ma selle kawa walitsused kinnitamiseks 
esitan, tutwustan teda üldistes joontes 
weel maakommisjoniTe, see oleks juba 
kõik. 

M. M a r t n a (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Kui mina selle küsimuse 
juures sõna wõtsin, siis tahtsin tähelpanu 
juhtida nimelt selle peale, et niisuguste 
koolide asutamine, nagu Leebiku ja Helme 
koolid, see tähendab 'kahe kooli üksteise 
ligidale asutamine, ei ole meie wäikeses 
waeses riigis mitte otstarbekohane. Siin 
toonitati, et Leebikus on meierei olemas 
ja sellepärast tuleb sinna majapidamisikool 
asutada, kuna 8 wersta eemal Helme 
põllutöökool on. Kuid kulude eelarwet ei 
ole meile ette toodud, meile ei ole näida
tud, kuipalju Helmes uue meierei asuta
mine maksma lähe!ks, wõi sisseseade 
Helme toomine, mis Leebikus juba ole
mas on. Meie peame ikkagi meeles pi
dama, et hoolimata kahesugusest nimetu
sest, põllutöökool ja majapidamisikool, 
ometi mõlemad meie talupojale' wõi põllu
mehele mõeldud on. Põllutöökoolis õpe
tatakse põllumehele põllutööd ning maja
pidamiskoolis põllumehele majapidamist. 
(W a h e Mi ü ü e p õ l l u m e e s t e r ü h 

m a s t : P õ l l u n a i s e l e ! ) Mina sain 
härra Sootsast niiwiisi aru. (J. S o o t s , 
põl.: T e i e s a i t e w a l e s t i a ru . ) 
Noh, härra Sootsast on mõnikord raske 
teisiti kui walesti aru saada! (J. S o o t s , 
põl.: S e e o l e n e b a r u s a a j a s t . ) 
See ei olene mitte igakord arusaajast, 
waid sagedasti ka ettekandjast. — Kui 
lugu nii on, et seal perenaisi õpetatakse, 
siis on see ju wäga hea. Siin on aga jutt 
sellest, et tahetakse lühemaid kursusi 
toime panna. Et perenaistele majapida-
miskoolid tarwilikua on, selle wastu ei 
waidle sotsiaaldemokraatide ridadest 
keegi ja seda peate Teie tunnistama, et 
sotsiaaldemokraadid ei ole hariduslikku
des ja kultuurküsimustes kunagi teiste 
taga sammunud, waid alati eesrinnas seis
nud. Aga siin tuleb ikkagi kaaluda, kas 
mitte neid kahte kooli ühendada ei saaks 
ja kas see mitte odawam ei tuleks, kui 
nad kõrwuti töötawad. Kui siin härra 
Kerem tähendas, et põllutööministeeriu-
mil on kawatsus awada 52 põllutöö- ja 30 
majapidamiskooli, ning kalkulatsiooni ette 
tõi, et meil üks 'kord 100.000 põllumajan
duslikku üksust saab olema, siis wõib 
see kalkulatsioon ju õige olla, kuid kind
laid andmeid selle kohta weel ei ole. Mina 
ei usu mitte, et meie niipalju saame. Ühest 
andmetesarjast, mis põllutööministeeriumi 
poolt wälja antud, leidsin mina põlluma-
janduslikka üksusi 70.000 peale arwatud 
ja selle 70.000 hulgas oli 40.000 niisugu
seid, kelle maa suurus mitte üle nelja tiinu 
ei ulata. Nende hulgas ka niisuguseid, 
kellel ainult wäikene maalapikene wõi 
kapsaaiakene tarwitada on. Mina julgek
sin oletada, härra minister, et niisuguste 
wäikeste kohakeste pidajad ei ühte ega 
teise kooli ei lähe. (J. S o o t s , põl.: A g a 
o l e k s t a r w i s . ) Wõiksime ütelda, et 
nad peaksid minema, kuid asjalugu on nii
sugune, et meie praeguses ilmas suureni 
osa asju mitte nii ei sünni, kui nad sün
dima peaks, nõnda on ka lugu nende 
wäikekohapidajate majapidamiskoolis käi
misega. Tuletaksin meelde, et meie hari
dusministeeriumi juhtiwaates ringkonda
des ja juhtiwate meeste poolt arwatakse, 
et meie keskkoolide arw meie wäikese 
riigi kohta liig suur on. On ka mõnikord 
awalikult ette toodud, ja kuigi pole ette 
toodud, siis wähemalt mõeldakse ja soo-
witatakse, et koolid, mis üksteisest mitte 
wäga kaugel ei asu, näiteks Ambla ja 
Tapa keskkoolid, saaksid ühendatud, et 
kooli wõrk koolide arwu poolest mitte 
nii rikas ei oleks. Sel põhjal ole-
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taksin mina ka siin, põllutöökoolide 
arw, kui see üle 80 ulatab, — 
härra minister soowitas, et neid 
peaks 100 olema, — ei oleks otstarbeko
hane. Ja kui nende 'koolide kohta kawat-
susi tehakse, siis oleks soowitaw selle
juures ka meie põlluharija rahwa psüho-
loogiat silmas pidada. Kui teie siis — 
noh, meie wõime ju Tallinnast peale ha
kata, — lähete Keilast Pärnuni ja weel 
mõnikümmend wersta 'kaugemale, siis ei 
leia teie mitte wäga palju põlluharijaid, 
kes oma pojad täna wõi 'homme wõi 
aasta pärast põllutöökooli saadaks, ehk 
kes ise kooli läheks. Meie talupoja arene
mine selles suunas on nii wäga wanade 
traditsioonide, wõi waadete külge seotud 
ja neid sellest lahti rebida on wäga 
raske. Nii et põllupidamiskoole 82 peäle 
rehkendada, liig warane on; meie saak
sime esiotsa palju wähemaga läbi. Oma 
riiklikku seisukorda silmas pidades ei to
hiks meie selles asjas enesele mitte nii 
kaugeleulatawat toredust lubada. Miina 
arwan, et 52 põllutöökooli ja 30 majapi-
damiskooli lähemas tulewikus meie riigil 
wõimatu on ülewal pidada ja seda peaks 
põllutööministeerium Leebiku kooli asuta
mise juures silmas pidama ning peaks 
teid leidma, 'kuidas neid kahte kooli ühen
dada, mis üksteisele nii lähedal on — wist 
kõigest wersta 8 on nende wahet. 

J. H ü n e r s o n (põl.): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Niipalju, kui mina 
selle arupärimise mõttest-aru sain, on siin 
üles seatud eesmärgiks kätte saada seda, 
et mitte kahe mõisa majapidamist ei 
maksaks põllumajapidamiskoolide alla 
jätta, waid ainult üks. Kuna on Helme 
mõis põllutöökooli majapidamiseks wa
rem määratud, siis tahetakse, et selle 
juurde jäädaks, ja mitte Leebiku mõisa 
maad ka kooli tarbeks ei wõetaks, see 
tähendab maa ühes hoonetega. Seda 
püüet ei ole imeks panna, sest muidugi 
teada, et see maatahtjate arust parem on, 
mida wähem maad wõetakse koolide 
alla. Iseäranis on need huwid koha peal 
Helmes elawad, et mitte koolide jaoks 
suuremaid majapidamisi ei jäetaks, waid 
et mõisad wõimalikult (kõik täielikult ära 
jaotataks. Kui nad on täielikult ära jao
tatud, siis ikka mõni maata mees saaks 
rohkem maad kui nüüd saab. Niipalju kui 
mina seda asja isiklikult olen tundma saa
nud oli Helme mõisas põllutöökooli 
wastu suur kihin ja kahin, seal on saat
konnad edasi-tagasi käinud maakorma-

walitsuse ja ministeeriumi wahel ja seal 
ei taheta mitte, et Helme mõisa põllutöö
kool sisse seatakse, waid et mõis ära 
jaotataks. Kunni Leebiku mõisa otstarbe 
selgitamata oli, siis hellitati seda lootust, 
et see mõis saab ära jaotatud käesolewal 
aastal, ja et siis kohalikud maatahtjad 
oma soowid wõiwad täide saata. Nüüd 
oli see neile aga suureks üllatuseks, kui. 
nad kuulsid, et ka see mõis oli põllutöö-
koolidewõrku üles wõetud. 

Mina usun, et seda arupärimist on 
algatatud koha peal ja nüüd püütakse 
seda siin läbi wiia. See on muidugi hea 
püüe Riigikogu sotsiaaldemokraatliku 
rühma poolt arupärimisega Leebiku 
maatarahwa poolehoidu wõita, kuid mina 
arwan, et nemad ei wõiks ära unustada 
ka teist head ja ausat püüet, mille peäle 
härra. Martna on tähelpanu juhtinud, ni
melt wastutulelikkust ja sümpaatiat h:ari-
dusküsimustes ja hariduslikkudes asjades. 
Mina mõtlen, et kui teie teistes haridus
likkudes küsimustes kaasaaitajad ja toe
tajad olete, siis ei wõiks teie põllumajan
duse hariduse asjas ka teisele seisukohale 
asuda. Ega meie teistwiisi edasi ei saa, 
kui meie omal maal põllumajapidamist 
arendada tahame. Mina Olen näinud, et 
siin on eelkõnelejad tähelpanu juhtinud 
selle peäle, et ei saadud Helme põllutöö
kooli majapidamisega aastate jooksul 
algada ja tähendati seda, et ei saadud 
sellepärast hakkama, et Walga maakon-
nawalitsus, keda sellest asjast osa wõtma 
on kutsutud Helme seltside ja ühisuste 
poolt, et see eitawal seisukohal oli. Nüüd 
tähendatakse, et waadake, Walga maa-
konnawalitsuse põllutööosakonda juhtis 
ju põllumeeste mees, miks ta ei aidanud 
Helmes põllutöökooli käima panna. Kuid 
ärgu unustatagu, et Walga maakonnawa-
litsus oli endise nõukogu koosseisu juures 
kokkuleppe-walitsus sotsiaaldemokraatide 
ja põllumeeste wahel, ja ega seal siis ei 
saanud põllumehed midagi läbi wiia, mil
lega sotsiaaldemokraadid nõus ei olnud. 
Mul on kindlasti teada, et iga aasta maa-
konnanõukogus maakonna eelarwe aru
tamise puhul Helme põllutöökooli käima-
panemise ja toetamise küsimust on aruta
tud ja et neil kordadel sotsiaaldemokraa
did alati kindlasti selle wastu on seisnud. 
Kui ma tahan õiglaselt wõtta härra Piis
kagi wäidet, mis ta siin tõi, et sotsiaal
demokraadid põllutöökooli wastu ei ole, 
siis ma tean, et härra Puskar on Walga 
maakonnanõukogusse alles läinud aasta 
walimiste järele liikmeks saanud ja, wõib 
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olla, et nüüd maakonnawalitsus tõesti 
selle põllutöökooli Helmes käima paneb. 
See oleks ju neil suur teene ja seda tun
nustaks igaüks, kui nad seda teeks, aga 
härra Piiskar'il ei olnud enne selleks min
git mõju ja tema ei töötanud ka ise selleks 
kaasa, et seal oleks põllutöökool käima 
pandud. Seda seal ei tehtud ja kohalikud 
seltsid ei suutnud niipalju jõudu koguda, 
et seal põllutöökooli käima panna. 

Nüüd on teine küsimus, kas kaks" kooli 
ei passiks Helme mõisa, niihästi põllutöö
kool kui ka majapidamiskool. Ma pean 
tähendama, et härra Wain, kes arupärijate 
nimel rääkis, mitte selles asjas selgusele 
pole jõudnud, mis asi põllutöökool on ja 
mis majapidamiskool. (J. W a i n , sd.: 
N e i l on p a l j u ü h i s t . ) Kui nendel 
palju ühist on, ega see siis weel ei tä
henda, et nad üks ja seesama on. Kui 
härra Wain ennast minuga wõrdleks, siis 
wälispidi on meil wäga palju ühist: meil 
on mõlemil kaks jalga, kaks kätt, mõle
mil on pea otsas, aga ega see weel ei 
tähenda, et meie üks oleme, waid on ik
kagi meie wahel wäga palju wahet. Nii
sama on ka lugu selle majapidamis- ja 
põllutöökooliga. Mõned õpeainea on neil 
ühised, ja wõib olla, et kui need kaks 
kooli oleksid ühes kohas, et siis oleks 
sellest niipalju tulu, et saaks nende ühiste 
õpeainete õpetajateks ühed ja needsamad 
isikud ära kasutada, kellel niihästi ühes 
koolis kui ka teises wähe tundisid. Aga 
ma ütlen, on ainult wäike arw neid üksi
kuid õpeaineid, ja ma ei usu mitte, et tar
widus peaks olema Helme koolis ehk ka 
Leebiku koolis selle jaoks iseäralisi õpe
tajaid palgata, neid on seal koha peal 
ikkagi saadawal rähwakoolidest, eesti
keele wõi kodanikuteaduse ja laulmise 
tundide jaoks, mis paar korda nädalas on, 
ja mis enam-wähem kõrwalised ained on. 
Mis aga eriainetesse puutub, siis on nende 
kahe kooli wahel lahkuminek wäga suur 
ja seal sellest mingisugust kasu ei oleks, 
kui need koolid ühes kohas asuksid. Aga 
ma ütlen, kui küsimust nõnda üles seada, 
et kas need kaks kooli ei wõiks ühes 
olla, siis ei saa keegi öelda, et nad mitte 
ühes olla ei wõiks. Muidugi wõiksid nad 
ülles olla, kui eeltingimused selleks ko
hased on. Kui küsitakse, kas ei wõiks 
majapidamiskool Helmes olla üksinda, et 
seal on praegu juba majapidamise kursu
sed käimas, siis peab ütlema, et see on 
täiesti wõimalik, seda ei saa eitada. Nii
sama ei saa ka eitada, et põllutöökool 
wõiks Leebikus olla. Kõiksuguseid wõi-

rnalusi on ju olemas. Aga on tarwis kü
sida, mis on otstarbekohane. Kui põllutöö
kool Helmesse on seatud, wõi seada 
kawatsetakse, siis on iseenesest praegus
tes oludes arusaadaw, et sinna majapida
miskool mitte ei kõlba, sest neid hooneid, 
mis Helmes olemas, ei ulata mitte kahe 
kooli jaoks, neid on selleks liiga wähe. 
Nõnda, et seadke sinna üks kool, ehk 
teine, aga kahte kooli kokku sinna ei saa. 
Juba see on üheks suureks põhjuseks, 
mispärast tingimata teist majapidamist 
teise kooli jaoks waja on waadata. Mina 
arwan, et see on niiwõrd tähtis põhjus, et 
selle põhjal üksinda tuleks nii mõndagi 
ära otsustada. 

Aga ka kahe kooli koostöötamine ühes 
majapidamises tekitaks mitmesuguseid 
raskusi ja ei oleks mitte soowitaw. Mina 
olen tegelikult töötanud niisuguses põllu
töökoolis, kus on mees- ja naisõpilased 
koos; kool on muidugi üks, õpetatakse 
seal ühte ja sedasama niihästi naistele kui 
meestele. Ja ma pean ütlema, et iseäranis 
siis, kui ruumiolud kitsad on, et siis wäga 
raske on niisuguses majapidamises sega-
kooli pidada, nii et seal siiski wiisakas 
kord walitseaks. Ja sellepärast, ütleme, 
kui kaks kooli lahus peawad olema ühes 
majapidamises, kus kitsas on ja kus wäi
kese juurdeehitamisega mitte midagi weel 
aidatud ei ole, et siis on palju parem ja 
otstarbekohasem neid koole mitte üksteise 
selga toppida. Nüüd räägitakse, et, waa
dake, Leebiku mõisas sellele majapidamis-
koolil ei ole hea koht. Mina pean ütlema, 
et mõni aasta tagasi olen ma Leebikus 
ühe kursuse pidanud, mis mitu kuud kes
tis sügisel ja talwel ja seal oli 20 õpilast. 
Meil ei olnud 'mõisahooneid mitte tarwi
tada ja meie saime seal ühe kursuse toime 
panna. Leebikus on juba niisugused wõi-
malused. Nõnda, et ilma Leebiku mõisa
hooneteta saime meie niisuguseid kursusi 
elus hoida mitme kuu kestel. Mina olen 
mõisamajas käinud ja näinud neid ruume, 
nõnda, et minu arusaamise järele wõiks 
seal ilma suuremate juurdeehitusteta ma
japidamiskool käima panna ja tema oleks 
omal ajal otstarbekohane. Ei wõi mitte 
öelda, et kõigeparem koht majapidamis-
koolile oleks Leebiku, wõib olla, kui kõik 
need mõisad oleksid saadawal, mis seal 
ümbruskonnas olemas, et siis wõiks leida 
hoopis paremaid kohti. Aga meie teame, 
et ministeerium ei ole selles seisukorras, 
et ta wõiks walida sealt, kust kõige pa
rem on, sest suurem hulk mõisadest on 
juba ära jaotatud. 
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Nüüd on wäga palju tegemist tehtud 
selle küsimusega, kas ja kuiwõrd ühispiima-
talitus on ühele koolile kasulik ja kuiwõrd 
mitte jne. Peab kindlasti ütlema niihästi 
põllutöökoolile kui ka naisterahwaste ma-
japidamiskoolile piimatalitus on wäga tar
wilik ja otstarbekohane, kuspool ta aga 
tähtsam ja tarwilikuna on, seda on raske 
öelda. Kui aga keegi arwab, et Helme 
põllutöökoolile piimatalitus weel juurde 
asutada on tarwilik, siis eksib see wäga, 
kui mitte teades, siis teadmatalt. Helme 
mõisast asub paar wersta eemal Tõrwa 
alew ja seal Tõrwa alewis on suur ühis-
piimatalitus töötamas. Tema on kaugel 
koolist; teiselt poolt on ta liiga lähedal, et 
Helme mõisas weel mingisugust teist pii
ma talitust käima panna. Kes hakkaks 
sinna siis piima tooma, kui teise külje alla 
tahetakse uut piimatalitust asutada. Meie 
teeksime Helme mõisa piimataliruse 
walmis, aga ta jääks kuiwale, sest keegi 
ei hakka ju wesiweskit kuiwale ehitama, 
see on teada. (J. W a i n, sd.: M e i e r i d 
õ p e t a m a w õ i ? ) See tähendab, et 
perenaise teadmised wõiks olla nii head, 
kui meieril, kes oma ametit peab. (W a -
h e i h ü ü e p a h e m a l t p o o l t . ) Kuulge, 
härra Pool, meie wõime pärast isekeskis 
selle üle waielda. Praegu ei maksa 
waielda, kuiwõrd see tarwilik on, sest 
meie teame seda mõlemad, et see täiesti 
tarwilik on. Et Leebiku kooli piimatalitus 
Leebiku mõisa õues asub, siis on see 
sellele kohale üks pluss. Ma ütlen, et ta 
ei ole mitte ainsaks põhjuseks, kuid sellelt 
seisukohalt on meierei tingimata tarwilik. 
Sellepärast passib Leebiku mõis maja-
pidamiskooli kohaks rohkem, kui mõni 
teine. Mina juhin tähelpanu selle peale, 
et mõne paari päewa eest otsustasime 
meie eelarwe-kommisjonis asja arendada 
ja organiseerida nõnda, et põllumajandus
koolide juures ühispiimatalitused organi
seeritaks. Kui meie tahame järjekindlad 
olla, siis peame tunnistama ja tõendama, 
et Leebiku on selle poolest üks kõige
parem koht. Siis juhiksin ma tähelpanu 
weel selle peale, et Helme on üks nii
sugune koht, kuhu on raske ühispümatali-
tust organiseerida. 

Wõib weel öelda, et Leebiku ja Helme 
on liiaks üksteise ligidal ja sellepoolest ei 
passi sinna teist kooli asutada. Need, kes 
ütlewad, et ta ligidal on, tähendawad 
ometi, et mõlemad koolid passiks ühe õue 
peale! Siis tähendab, passiwad õieti ligi
dale. Mina ütlen, kui 10 wersta wahet on, 
nagu siin, siis on ometi teine ümbruskond 

ja teine ringkond. Ma ei tea täpselt, kas 
seda wahet 10 wersta on, aga ma olen 
seda wahet sõitnud ja tean, et seda paar 
tundi sõita saab. (W a h e 1 h ü ü e.) See 
on selle järele, missugune käal kellegil 
aiste wahel on. Minul niisugust kääli ei 
olnud, olen posthobustega ethk talumehe 
wankril sõitnud ja tean, et paar tundi Lee-
bikust Helmesse sõiduks ära kulub. Ma 
ütlenj et selle kauguse määramise juures 
tuleb seda kindlasti arwesse wõtta, et ei 
olnud ümbruskonnas teist kohta, kuhu 
seda kooli asetada. Et sinna maanurka 
tingimata koolisid tarwis läheb, on wastu-
waidlemata. 

Wõiks ju paar sõna selle kohta tähen
dada, mis nende koolide sisusse ja õpe-
kawasse puutub, et siin on täiesti kahe 
iseäraliku kooli, kahe lahkuminewa koo
liga tegemist. Üks on kawatsetud peaas
jalikult meesterahwaste jaoks, sellest hoo
limata, kui siin on küsimus üles tõstetud, 
et karjalauta ei passi meesterahwa! 
minna. Ma ütlen, teadusliku põllutöö sei
sukohalt on juba otsustatud, et karjalau-
datöö niisama mehe tehtaw on kui . . . 
( W a h e l h ü ü e : H ä r r a S o o t s ü t l e s ! ) 
Härra Soots ei ole mitte agronoom, seda 
saab temale andeks anda, nagu sedagi, 
kui teie hakkate küsimustest kõnelema, 
millest teil kõige wähem aimu on. Nii ühe 
kui teise käest ei ole tarwis nõuda, et 
neid asju peaks tundma. Aga see ei 
muuda kõigewähematki. Ma ei usu, ei 
loodagi mitte, et meesterahwad lähemal 
ajal meil laudatööd korda saadaks. Ma 
ütlen, et see on ideaal, mis mõnel maal on 
juba kätte saadud, ja mille poole ka meie 
püüame. Niihästi meesterahwastel kui ka 
naisterahwastel on praegusel ajal seda 
tarwis õppida. Seda on ühedel täiesti 
wõimalik ära õppida Helme koolis ja teis
tel Leebikus. Aga peaasi on see, et Hel
mes walmistatakse neid majapidamise 
juhtisid, kes wäljas töötawad: heinamaal 
ja metsas, ka karjalaudas, nagu Teie 
ütlete, aga mitte kunagi selles ettewõttes, 
mida meie nimetame 'koduseks majapida
miseks. Siin on hoopis teised tööd ja tei
sed ülesanded. Põllutöökool on meeste-
rahwastele, nende jõu kohane ja tulewiku 
ülesannete kohane, kuna aga majapida-
miskool on otsast lõpuni naisterahwaste 
jaoks. Harwa peaks niisuguseid mehi 
leiduma, kes sinna tahaks minna ja ära 
õppida, mis majapidamiskoolis õpeta
takse. Kui nimetame wäikeloomapidamist 
ja aiaasjandusa siis on see ainult wäikene 
osa õpekawast, ma tahaksin öelda, kõr-
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waline osa kõigist majapidamiskooli töö
dest ja ülesannetest. Peaosa on teist 
laadi. Esimene peaülesanne on toit ja 
ihukate. Selles mõttes on ka ruumide ja 
aja jaotamine ja õpetajate määramine. 
See 'kõik on hoopis lahkuminew põllutöö
kooli omast. Teine tähtis ülesanne, mis 
majapidamiskoolis õpetatakse, on naiste
rahwaste käsitöö ja näputöö, algades 
ketramisest, kudumisest jne. Ma usun, et 
mitte ühestki põllutöökoolist teie ei saa 
niisuguseid õpetajaid, kes seda õpetada 
wõiks, waid seal peaks täiesti eriõpejõud 
olema, kes selles õpetust annawad nais
terahwastele. Kui nüüd toitude walmista
mise ja naisterahwa käsitöö peäle ära-
kulutatawat tundidearwu arwata, siis, 
ma ei tea kindlasti, 'kuipalju, wähemalt üle 
poole kõigist tundidearwust. (J. W a i n, 
sd.: W ä g a k a h j u ! ) Siin wõib ju nii
suguseid Riigikogu liikmeid ka olla, kes 
seda kahetsewad, et naisterahwastele 
haridust ja õpetust antakse. (J. W a i n, 
sd.: Õ p e t a t a k s e w ä 1 j a õ m b 1 e m a.) 
Wäljaõmblemist ma ei räägi, waid ma 
nimetasin õmblemist. Meie ei ela nagu 
Palestiinas, kus mingisugused linad, wõi 
palakad ümber wisatakse. Meil põhja
maal peab riie ümber keha kinni õmmel
dud olema. Seda 'kõike wõib majapida
miskoolis õppida. Seal juba mõned lugu
peetud Riigikogu liikmed arwawad, et ma 
'kursusi pean. Öeldakse, et see parem
poolsetele tulus olla, aga ma ütlen, et see 
ka pahemale poolele wõiks tulus olla, 
nõnda, et teie õpite kindlasti wahet te
gema ja aru saama majapidamis- ja põllu
töökooli wahel. Aga siis, kui teie siiski 
aru ei saa, siis wõib küsimismärgi seada 
tahtmise juurde, aga selle üle meie ei 
hakka waidlema. .(J. W a i n, sd.: . . . et 
T e i e k e e l e g a a s j a k a t s u t e , a g a 
ei h a m m u s t a . ) Jah, noh, ega meie 
päris salwamise peal siin wäljas ei ole, 
peaasi on, et asja selgitada. Nüüd näeme 
meie kindlasti, et waewalt siin kuidagi tei
siti talitada wõimalik oleks ja ma ar
wan, et härra Martna isegi ka sellele sei
sukohale asub, — kuigi ta arwas algusel, 
et põllutöökool liig palju maad saab, — 
et tema siiski sellel seisukohal asub, et 
meie praegu teisiti talitada ei wõi, kui 
peame need kaks mõisamajapidamist põl
lutöökoolide jaoks eraldama. Härra 
Martna tähendas selle peale, et praegusel 
ajal, wõib olla, ehk ei saa meie kõiki neid 
koole ära kasutada ja et ei leidu õpilasi 
jne. Wõib olla, et selleks arwamiseks 
omajagu põhjusi on, kuid öelgu härra 

Martna, kui meie kümme aastat weel 
edasi elame, siis meil kindlasti see aeg 
käes on, kus meil põllumajanduskoolidest 
puudus tuleb, aga mis meie siis peame 
tegema, kas meie peame need ärajautatud 
maatükid jällegi ühte majapidamisse sula
tama. . . (M. M a r t n a, sd.: K u h u j ä ä b 
s i i s s e e m a a ? ) Waadake, seal on üks 
tükk maad ära torutatud ja ära haritud. 
Aga selle peale on täna juba tähelpanu 
juhitud, et kui teda tükeldada, siis see maa
parandussüsteem läheb tingimata rikki. 
(W a h e l h ü ü e p a h e m a l t p o o l t : 
K a s s e e k a l ä h e b , m i s r i i k e d a s 
p i d i k a w a t s e b ? ) Riik peab teist
moodi maaparanduskawad seadma, kui ta 
parandatud maad tahab ära tükeldada. 
Kui aga on kawatsetud üks maaparanda-
missüsteem suurmaapidamise jaoks, siis ei 
kõlba see mitte mitmeks wäikemajapida-
miseks. Tehniliselt saab teda igat wiisi 
korras hoida, kuid juriidiliselt ei ole see 
läbiwiidaw. 

Nüüd ma lubaksin endale paar sõna 
öelda selle kohta, et põllutöökoolide maja
pidamised ei saa ega ei tohi liiga wäike
sed olla, ja sellejaoks on ka norm, kui 
suured nad olla wõiksid. Lugu on nii
sugune, et minul on isiklikka tähelpane-
misi ühe põllutöökooli majapidamise 
kohta, mis liiaks wäike kipub olema, see 
on, tema on 100 tiinu suur. See majapida
mine on selles mõttes wäike, et ta ei 
suuda mitte iseseiswalt, täieliku haridu
sega majapidamise juhti ülewal pidada ja 
see läheb selle majapidamise tulude ja 
kulude juures liiga kalliks. Tema ei anna 
sellele juhile tarwilikku tööd, ei suuda ta 
tööjõudu ära kasutada, aga teisale seda 
tööjõudu ka kerge rakendada ei ole. 
Minu arust on see meie majapidamise-
wiisi juures miinimum, kui üldse 'kooli 
majapidamine selle alla käib, kui ta 100 
tiinu suur on. Aga parem oleks, kui ta 
suurem oleks, siis saaks ühele õppinud ja 
wilunud majapidamise juhatajale tarwilikul 
määral tööd. (M. M a r t n a , sd.: A g a 
õ p i l a n e , k u i t a 10 t i i n u j u u r d e 
t a g a s i l ä h e b ? ) Waadake, ega seda 
tarkust ei õpita tiinudest, waid seal on 
põhjatu hulk tehnilisi wõtteid, mida suu
res majapidamises esildada saab. (O. 
G u s t a w s o n , is.: K u i s u u r s e e 
k e s k m i n e t u l u n o r m p e a k s o l e 
m a ? — W a h e l h ü ü d e d k e s k e l t . ) 
Keskmine tulunorm on hoopis teine küsi
mus, mis nähtawasti härra Baars'i näib 
huwitawat, sellest wõime pärast kõnelda. 
Siin ei ole räägitud sellest küsimusest 
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mitte tulumaksu pärast, waid ökonoomi
lise organiseerimise ja tasuwuse põhjusel 
ja sellepärast arwan, et just seda tähele 
pannes, et tarwilikus suuruses majapida
mine kooli otstarbeks kasutada on, ei wõi 
praegu selle jagamisele asuda, isegi ka 
siis mitte, kui mõni aasta peaks edasi 
minema, enne kui seda kooli seal saaks 
käima panna. Siin tõesti ministeeriumil 
muud üle ei jää, kui kohalikkudele põllu
majanduse huwidele ja soowidele wastu 
tulla ja neid majapidamisi kooli jaoks 
jätta, ja wõimalikult ise selleks kaasa 
aidata kui ka ära kasutada neid seletusi, 
mis siin ette toodi. Tuleb soowida, et 
Walga maakonnawalitsus omalt poolt 
kaasa aitaks, nõnda, et Helmes põllutöö
kool käima pandaks, ja peale selle weel 
Leebikus majapidamiskool. Siin on täna 
sotsiaaldemokraatide poolt seletus autud, 
mis ka Walga maakonnawalitsuse kohta 
käib, kes seisab koos sotsiaaldemokraati
dest, et seda teha tahetakse. Sündigu see, 
ja siis õpiksime ka meie, põllumehed, teie 
tegude järele ka teie sõnadest lugu 
pidama ja teid austama. 

J. S o o t s (pal.): Lugupeetud rahwa-
saadikud! Eelkõnelejad härrad põllutöö
minister ja Hünerson on juba teaduslikult 
seisukohalt näidanud, et Helmes oleks tar
wis põllutöökool sisse seada, ja samuti 
Leebikus majapidamiskool. Mina tahaks 
siia juurde tuua weel ühe wäite wastuseks 
härra Piiskar'i küsimise peale, kas on põl
lutöökooli juurde wõimalik awada maja-
pidamiskooli. Teaduslikust küljest waa
dates ei ole see sugugi mitte soowitaw, 
aga kahtlemata peab ütlema, et kui Pee-
terburi linn ehitati soo peale, siis on sel
lega ka näidatud, et soo peäle wõib maju 
ehitada, ja miks siis ei peaks wõima põl
lutöökooli juurde majapidamiskooli awada. 
Teine küsimus on, kas see on ka otstarbe
kohane, ja mis see maksma läheb. Helme 
Põllutöökooli kohta peab ütlema, et Helme 
härrastemaja ei ole mitte suur, sinna 
mahub waewalt 35 õpilast, ja kui sinna 
ka weel majapidamiskool tahetakse asu
tada, siis tuleb ehitada uus maja juurde, 
sest et wauasse maija rohkem õpilasi ära 
ei mahu. Ma ei tea kindlasti öelda, kui pal
ju see ehitus maksma läheb, kuid igatahes 
oma 20 kunni 30 miljonit tuleks ta tingi
mata maksma ja see summa oleks asja
tult raisatud, kuna ju Leebikus sedasama 
saab teha ilma raha wälja andmata, järje
likult oleks siis ka parem Leebikusse 
majapidamiskool asutada. Mis puutub 

sellesse, et siin räägiti mingisugustest eri
listest wanadekodudest, see on hoolekan
deasutustes!, kuhu wanu inimesi wastu 
wõetakse, siis mina selle asutuse tarwi-
dust ei ole eitanud. Teda on ka tarwis, 
aga mina ainult karakteriseerisin, et ühel 
alal minnakse liiga kaugele, kaugemale 
kui seda praegusel ajal hädapärast tarwis 
oleks, aga teisel alal jäädakse ajast maha. 
Praegusel ajal leiawad kohalikud elanikud 
selle wanadekodu kaudu linna kultuuri 
arendamise täiesti ülearuse olewat, sest 
sellega on liialdusteni mindud, kuna põllu
majandusliku kultuuri tõstmisel maha on 
jäädud. Mis puutub nüüd sellesse, et siin 
wäideti, nagu wõiks Leebikus ja Helmes 
mõne isiku huwid selle all kannatada, kui 
Leebikusse kooli ei asutata, siis selle 
kohta pean mina ütlema, et Helme mõisa 
endine omanik on surnud ja tema pere
kond juba enne Eesti wabadussõda kolis 
kas Saksamaale wõi Belgiasse, mina 
kindlasti ei tea. (M. M a r t n a , sd.: A g a 
L e e b i k u ? ) Helme mõis on praegu 
Helme põllumeesteseltsi käes ja seltsi 
huwi seisab selles, et sinna saaks põllu
töökool asutatud. Ükskõik kas riik seda 
teeb, wõi teewad seda eraisikud, kuid põl-
lumeesteselts oleks esimene seda mõisa 
põllutöökoolile üle andma. 

Leebikus on umbes niisamasugune 
lugu. Leebiku on praegu alles jagamata 
ja omaniku käes, ning jagamise asjus on 
arwamised olemas, et sellest mõisast, kui 
mitte just südamest, siis wähemalt selle 
kõrwalt ääremaadest, tuleks tema prae
gusele omanikule ka maad anda, kuna 
tema eestlane ja tubli põllumees on. Ma 
olen kuulnud, et seal koha peal üks 
pahempoolsete waadetega isik wäga hir
mul olla ja karta, et .juhtuda wõiks, et 
mõis planeeritakse majapidamiskoolis 
wälja ja et korraga kooli ei awata, siis 
elik endine omanik wõib olla weel mitu 
aastat seda maad edasi kasutaks, kas ren
dile wõtmisel, wõi muul moel. Ma pean 
ütlema, et kohalikule seltskonnale on see 
täiesti ükskõik, kellele see mõis rendile 
antakse, kas tema endisele peremehele 
wõi mõnele teisele, kohalik seltskond on 
huwitanud ainult sellest, et sinna majapi
damiskool saaks asutatud. Mõis wõib 
nende tahtmist mööda kas wõi homme-
päew selle kätte minna, kes sinna põllu
töökooli sisse seab. Ja kui tema weel 
mõne aja endise omaniku käes oleks, sel
les ei wõi mingit paha näha, sest et endine 
omanik on täiesti Eesti mees ja tubli põl
lumees, ning oskab seda maad igatahes 
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wäga hästi korras pidada. Mis nüüd puu
tub härra Martna wäitesse, et Helmes olla 
ju ka majapidamiskursusi peetud ja ei olla 
wajagi sinna kooli asutada, et nendest 
kursustest küllalt saaks, siis pean ütlema, 
et kursused on ikkagi üks hädaabinõu, 
mis kooli aset täidab ja minu arwates 
tuleb esimesel wõimalikul juhtumisel kooli 
peale üle minna. Kui nüüd härra Martna 
wäidab, et Helme mõisas olla ka pere
naiste kursusi peetud, siis härra Martna 
jätab targu ütlemata, et neid kursusi ei 
ole mitte ühel ajal peetud. Seal on peetud 
ka peremeeste kursusi, aga mitte ühel 
ajal perenaiste omadega, waid järgi
mööda, sest ühekorraga pidada ei luba 
ruumid. Kui siis kahte kursust korraga ei 
saa pidada, ei saa ka kahte kooli korraga 
pidada, sest ruumid ei luba, ja siis tuleks, 
nagu ma juba ütlesin, täiesti uued ruumid 
muretseda, mis aga palju raha nõuaks. 

Siis härra Martna puudutas weel seda 
küsimust, kas wast põllutöökoolisid liig 
palju ei taheta asutada. See on nüüd roh
kem üldine küsimus. Kuid käesolewal 
juhtumisel oleks koolid tarwis ka siis, kui 
Eestis kümme kunni wiisteist põllumajan
duskooli asutatakse, see tähendab, 10 
põllutöökooli ja 5 majapidamiskooli. Siis 
mina arwan, et Helmesse ikkagi põllutöö
kool tuleks asutada, sest see oleks ainu
kene kool Walga maakonnas. Ja kui 
ainult kahe maakonna peale tuleks üks 
majapidamiskool asutada, siis oleks Lee
biku selleks wäga kohane, sest ta on 
Walga ja Wiljandi maakondade piiril ja 
nende kahe maakonna rahwas wõiks käia 
selles koolis. Sellepärast mina arwan, kui 
seda koolide arwu, mida paljuks loetakse, 
ka märksa wähendada, on koolide asuta
mine Leebikusse ja Helmesse ikkagi tar
wilik ja otstarbekohane. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna on 
faktiliseks märkuseks rkl. Schützal. 

P. S c h ü t z (sd.): Siin härra Hüner
son kandis oüe, et sotsiaaldemokraadid 
on ikka ja alati põllutöökoolide wastu 
olnud ja eriti Walga .maakonnas on sot
siaaldemokraadid hääletanud Helme põl
lutöökooli wastu. See ei wasta täpselt 
tõele. Ka toetusraha andmises. Mina, kui 
endine Walga maakoiinanõukogu liige ja 
ka praegune, wõin konstateerida, et iga
kord, kui Helme põllutöökoolile toetus
raha määrati, igakord hääletasime meie 
selle poolt. Antud ei ole toetusraha sel
lel tingimisel, et möödunud maakonnawa-

litsus seisis koos kahest sotsiaaldemo
kraadist ja kolmest põllumeestekogu liik
mest ja et see põllumeestekogu enamus 
maakonnawalitsuses ei ole kolme aasta 
jooksul suutnud Helme põllutöökooli mitte 
awada, siis on igakord sotsiaaldemokraa
tide rühm toetusraha poolt hääletanud 
tingimisel, et see ka awatakse. Ja kui 
Helme põllutöökool tänini weel awatud 
pole, siis ei ole see sotsiaaldemokraatide 
süü. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Sõna fak
tiliseks märkuseks on rkl. Martna'1. 

M. M a r t n a (sd.): Härra kindral 
Soots kordas weel kord, et Walga maa
konna wanadekodu minewat „üle miini
mumi". Mina tahan siin seda kinni nae
lutada, et härra kindral seda kolm korda 
kinnitas, et lugu just nii olla. Mina ta
haksin siiski oletada, et niisugune arwa
mine mitte terwe põllumeestekogude 
rühma arwamine ei ole, sest meie maal 
on hoolekande asi nõnda halwasti korral
datud, kui iganes wõimalik. Ja kui nüüd 
kusagil maakonnas on wanadekodu asu
tatud ja selle kohta öeldakse, et see on 
üle miinimumi, siis on niisugune arusaa
mine sotsiaalsetest küsimustest alla iga
sugust miinimumi. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Esitatud on 
kaks ülemineku-wormeli, üks rkl. Wain'i 
poolt, mis kõlab järgmiselt: ,,Ära kuula
tes põllutööministri wastust Eesti sot
siaaldemokraatliku tööliste partei Riigi
kogu rühma arupärimise peale Leebi
kusse majapidamiskooli asutamise as
jus, tunnistab Riigikogu tarwilikuks, et 
põllumajapidamise koolide wõrk territo
riaalselt ja majanduslikult otstarbekoha
semalt teostataks ja läheb päewakorras 
edasi." 

Teine ülemineku-wormel on rkl. Lii
gand'} poolt ja on lihtülemineku-wormel. 
Asun hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
Motiweeritud ülemineku-wormeli wastu 
on enamus. (W a h e l h ü ü e : H ä ä l e d 
ä r a l u g e d a ! ) Nõutakse häälte luge
mist, sellepärast hääletan uuesti. ( H ä ä 
l e t a t a k s e . ) Motiweeritud ülemineku-
wormeli poolt on 22 häält, wastu 29 häält, 
s e l l e g a on ü l e m i n e k u - w o r 
m e l t a g a s i l ü k a t u d . Panen lihtüle-
mineku-wormeli hääletamisele. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) L i h t ü l e m i n e k u - w o r 
m e l on n ä h t a w a e n a m u s e g a 
w a s t u w õ e t u d. (W a h e l h ü ü e : 
K o o s o l e k l õ p e t a d a . ) On ettepanek 
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tehtud koosolekut lõpetada. Selle ette
paneku kohta on sõna rkl. Köster'il. 

O. K ö s t e r (as.): Järgmine päewa
korra-punkt on Wabariigi Walitsuse 
wastamine arupärimise peäle tasumaks-
mise kohta wõõrandatud maade eest. 
Sellele arupärimisele, mis meie poolt esita
tud, wastamine on päewakorras seisnud 
pikemat aega. Omal ajal sai kaudselt 
meiega läbi räägitud, et kas meie ei oleks 
nõus selle arupärimise wastamise edasi 
lükkamisega, sest Wabariigi Walitsus ei 
olla weel seisukohta wõtnud, ja et wä-
hsminister sel ajal Warssawis oli, sai 
see päewakorra-punkt edasi lükatud. 
Nüüd on aga wälisminister kodus ja aega 
on olnud, et wastust kokku seada. Ma 
näen wõimaliku olewat selle küsimuse 
peale täna wastust oodata. See küsimus 

Algkirjal 

on mitmelt poolt kaunis terawaks tunnis
tatud, siis ei pruugiks seda mitte edasi 
lükata. Et sellest ükskord mööda saada, 
teeksin ma ettepaneku see päewakorra-
punkt enne koosoleku lõpetamist ära 
kuulata. Oleks weel üks wõimalus, 
mida wõiks wastuwõetawaks tunnistada, 
see oleks — et Walitsuse esitaja täna 
wastaks selle arupärimise peale, kuna 
aga läbirääkimised wõiksid teinekord ette 
wõetud saada. 

J u h a t a j a K. Wirma: Ettepanek 
on tehtud koosolekut lõpetada. ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) Poolt on 30 häält, wastu — 
22 häält, — s e e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d . 

Lõpetan koosoleku. 
Koosolek lõpeb kell 1.50 min, 

alla kirjutanud; 

Riigikogu abiesimees K. Wirma. 

Sekretäär T. Kalbus. 

Abisekretäär Osk. Köster, 


